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Moč naše republike je v ljudeh 
in njihovem delu

Dan republike je bil za nas vedno 
praznik, ki nam je pomenil največ. Gleda
no zgodovinsko je 29. november 1943. 
tisti datum, ko se je rodila republika po 
željah vseh jugoslovanskih narodov In 
narodnosti. Za nami je bilo že dobri dve 
leti oboroženih bojev, stradanja, mučenja, 
poniževanja, velikokrat pa je bilo vse 
skupaj prepojeno tudi s krvjo. Nova Jugo
slavija ni nastala po naključju, s pomoč
jo drugih, zaradi želje same, ampak je 
bila izraz vseh delovnih ljudi na tem ko
ščku sveta.

38 let Je že preteklo od tedaj, čeprav 
se zdi, da je bilo včeraj. Dve leti pozne
je je Jugoslavija slavila v svobodi svoj 
veliki praznik, potem pa so se začela le
ta obnove domovine, nove graditve, prave 
rasti, v kateri je lahko našel svoje mesto 
vsak pošten delavec. Naša republika je 
v slabih štirih desetletjih tako zrasla, da 
se ne more primerjati z njo nobana dru
ga država. Ne gre samo za zunanji vi
dez, ki največkrat preslepi človeka, am
pak tudi za utrjevanje pravih socialistič
nih odnosov med ljudmi, ki so bili potrje
ni z Ustavo, z Zakonom o združenem de
lu, z različnimi dokumenti, ki se uveljav
ljajo tudi praktično, tako da ima delavec 
resnično pravo mesto.

V naši državi ni revežev, v naši re- 
publiki ni pomanjkanja, čeprav smo po

p n*nnn a

vojni stali na veliko slabši štartni poziciji, 
kot mnogo drugih držav, ki jim je zgodo
vina naklonila boljšo osnovo. Nas so do 
oboroženega boja močno izkoriščali dru
gi, živeti in bohotili so se na naš račun.

Letošnji praznik lahko primerjamo s 
praznikom nekaj let po vojni, ko so to
varne prešle v roke delavcem, začelo pa 
se je uveljavljati samoupravljanje. Prav 
nič ni drugačen letošnji praznik, edina 
razlika je samo v tem, da je delavec do
bil prav vse pravice v svoje roke, hkrati 
pa se vedno bolj zdi, da ponekod ni več 
tistega navdušenja in vsesplošnega ela
na, ki je vladal takoj po vojni. Ljudje 
smo pač taki, da damo od sebe vse le 
takrat, ko je treba.

Nobenega dvoma ni, da imamo radi 
svojo domovino in da smo vedno pri
pravljeni braniti njeno samostojnost, brat
stvo, enakost, vse svetle prvine, ki so 
pridobljene med NOV, premalo pa se za
vedamo, da je naš nadaljnji splošni na
predek odvisen od nas samih. Tovariša 
Tito in Kardelj sta vedno neskončno za
upala v široke ljudske množice. Naredila 
sta vse, da bi dobile res pravo veljavo, 
seveda pa mora ta množica, ki jo se
stavljamo mi vsi, pokazati tudi vse spo
sobnosti, vso svojo moč, ki je shranjena 
v delu.

Naša republika je še mlada, a vendar 
dovolj stara, da ni več slepo zaverovana 
v sebe, v svoj razvoj. Dobro smo se za
čeli zavedati tudi nekaterih napak, ki so 
logična posledica vsakega razvoja. 38 let, 
oziroma 36 povojnih graditvenih let, je v 
zgodovini nekega naroda sorazmerno ma
lo. Zdi se, da sami vse prevečkrat po
zabljamo, da ni mogoče čez noč doseči 
tisto popolnost, h kateri težijo vsi naši 
zakoni, vse naše delo, vsi naši delovni 
ljudje. Pozabljamo tudi, da smo sami del 
te množice, del ustvarjalnih ljudi, ki lahko 
bistveno izboljšamo stanje. Resen gospo
darski trenutek nam sam po sebi nare
kuje, da je nujno narediti nekaj več kot 
doslej. Vsak skriva v sebi še veliko moči. 
Če smo bili sposobni po vojni postaviti 
na noge tako rekoč popolnoma porušeno 
in zaostalo državo, potem bomo s skup
nimi močmi še veliko lažje stabilizirali na
še gospodarske razmere. Vsak zase je 
prav gotovo prepričan, da ima v sebi še 
veliko dodatnih moči, ki jih ne izkorišča 
v skupno prid. Vsakdo je tudi prepričan, 
da bi stabilizacija lahko uspela, čeprav 
hkrati preveč računa na drugega, na so
delavca. Država pa smo vsi, tako kot 
nekdaj. Takoj po vojni smo znali to veli
ko globlje občutiti.

Jugoslavija ima po svetu povsod velik 
ugled, ki si ga je pridobila s svojim od
prtim, svobodnim gledanjem na blokov
ske razprtije, s svojo samobitno potjo v 
neuvrščeno gibanje, pa tudi z delavnost
jo in socialno enakostjo med ljudmi. Kdor 
je videl Jugoslavijo takoj po vojni, se ne 
more načuditi napredku, ki je odraz na
šega razvoja. Če znamo biti samozavest
ni na zunaj, zakaj se potem ne bi posta
vili po robu tudi vsem notranjim sovraž
nikom, pa naj bodo to lenuhi, rušilci naše 
enakosti ali podpihovalci kot orodje dru
gih. Vsi ti so pravzaprav obstajali vedno, 
vendar v takšni manjšini, da niso mogli 
priti do izraza.

Naša republika je v prvi vrsti zveza 
vseh delovnih ljudi, ki so jih svete vse 
pridobitve krvave revolucije. Večina je 
bila vedno in bo tudi vnaprej dovolj moč
na, da slabosti, objektivne ali subjektiv
ne, ne bodo mogle delovnim ljudem do 
živega.

Dan republike je bil za nas vedno 
praznik, ki nam je pomenil največ. To 
niso samo prosti dnevi, ampak tudi pre
gled narejenega dela, oddih na prehojeni 
poti in novi načrti za prihodnost.

Moč naše republike Je v ljudeh, v de
lovnih ljudeh, ki so si sami z bojem iz
borili svoj obstoj in sami tudi gradili na
prej. Republika, rojena v vojni In preka
ljena v delu, zgrajena na ljudskih teme
ljih, ima neizpodbitno prihodnost!



Naš investicijski
Investicijske naložbe v naši DO so 

se izvajale po investicijskem planu, ki 
so ga sprejeli samoupravni organi in 
po finančnih možnostih DO.

Glede na to smo tudi v mesecu mar
cu 1981 napravili rebalans investicijske
ga načrta. Pri tem smo morali poleg 
drugih faktorjev upoštevati tudi tehno
loške potrebe po novih artiklih, ki jih 
izdelujemo za domače in tuje tržišče.

V letošnjem letu smo zaključili vse 
večje tekoče investicije, kot so: tapet
niško delavnico, obrat družbene prehra
ne, transformatorsko postajo Ti* 2, kom- 
presorsko postajo v tozdu 2 in krivilnico 
v tozdu 1. Vse te investicije so tudi fi
nančno pokrite. V končni fazi je tudi 
adaptacija kovinske delavnice za tozd 5. 
Ta dela niso stekla tako hitro, ker jih 
v glavnem izvajamo z lastnimi sode
lavci, ki so poleg teh del obremenjeni 
tudi z drugimi dolžnostmi v DO. S ta
kim načinom dela bomo preureditev po
cenili in skupna naložba ne bo presegla 
zneska 1,420.000 din, ki smo ga za to 
namenili. Vselitev v te prostore se bo 
pričela s 1. decembrom. Tako bodo tudi 
ti sodelavci dobili normalne delovne 
pogoje za svoje storitve.

Vse investicijske naložbe, ki jih je 
naša DO izvajala v zadnjih letih, smo 
v glavnem financirali z lastnimi sred
stvi, saj znaša tuji delež samo 17 odst., 
kar je glede na ostala podjetja mini
malna zadolžitev. V kolektivu se več
krat slišijo razne pripombe, da vlaga
nja niso bila glede na razvoj podjetja 
vedno pravilna, da se je preveč sredstev 
vlagalo v zgradbe — objekte in prema
lo v strojno opremo. V naši lesno-pre- 
delovalni panogi, kjer so proizvodi več
jih dimenzij, rabimo pač večje proizvod
ne hale in temu primerno tudi večja 
skladišča za skladiščenje surovin, repro- 
materialov in gotovih izdelkov. Vsi ve
mo, kakšne težave imamo s skladišče
njem ivernih plošč in kartonske emba
laže.

Zato bo potrebno enkrat tudi dokon
čati proizvodni objekt v tozdu 2 in pro
izvodne prostore za kovinski oddelek v 
tozdu 3. Vendar ne smemo teh pripomb 
jemati kot zlonamerne. Prav je, da 
vsak sodelavec o tem razmišlja in so
deluje pri snovanju investicijske politi
ke. V bodoče ga bomo morali še bolj 
seznanjati o vseh takih ukrepih. Prav 
zato smo v tem letu pristopili k reorga
nizaciji službe za razvoj, tehnologijo in 
investicij z namenom, da najožje pove
žemo sodelavce, ki delajo v operativi, 
s sodelavci, ki so zadolženi za tehnolo
ški in investicijski razvoj DO.

Če se povrnemo na investicijski kon
cept, ki ga je imela naša DO, vidimo, 
da je bilo domenjeno, da do leta 1980 
uredimo vse prostorske probleme in s 
tem izboljšamo delovne pogoje sode
lavcem v proizvodnji kakor tudi v skup
nih službah ter hkrati dobimo tudi 
nove prostore za sodobno tehnologijo. 
Tako smo preuredili strojni oddelek 
stolarne, v celoti smo obnovili Slogo Mo
ste, adaptirali smo PE v Motniku, zgra
dili smo upravno zgradbo z razstavnimi

razvoj
prostori. Uredili smo tudi razstavno- 
prodajne prostore v Zagrebu, Beogradu, 
Sarajevu, Skopju, Ljubljani in na Du
plici z namenom, da naše proizvode čim
bolj približamo kupcem ter da mi kro
jimo prodajno politiko do kupcev, ne 
pa razne tuje prodajne organizacije. V 
tem letu se zelo trudimo, da bi aktiv
nost te dejavnosti povečali. V letošnjem 
letu smo zaključili investicije, ki so že 
navedene. V obdobju od leta 1980—1985 
smo načrtovali, da bi vsa razpoložljiva 
sredstva namenili za nakup strojev in 
opreme za posodobitev tehnoloških po
stopkov. Na tem področju smo v zad
njih letih glede na razvoj ostalih lesno
industrijskih podjetij doma in v tujini 
zaostali. Kaj moramo narediti v bodo
če za normalni tehnološki razvoj DO, 
vemo. Napravljeni so osnutki ali pa že 
tudi dokončni elaborati. Izvedba teh 
nalog bo odvisna od gospodarskih mož

nosti podjetja kakor tudi od kreditnih 
pogojev in uvoznih možnosti. Fond in
vesticijskih sredstev za posodobitev teh
noloških postopkov moramo v bodoče 
vsaj za 100 odst. povečati, ker le na ta 
način bomo nadoknadili zamujeno. Za 
naslednje leto imamo planirani znesek 
za nabavo domače opreme v višini
23,600.000 dinarjev.

V tej vsoti je tudi namenski kredit 
zavarovalnice Triglav za preureditev 
ckshaustorskih naprav v PE-8 v znesku
8,500.000 dinarjev. Za uvoženo opremo 
pa bo na razpolago 15,000.000 din. Torej 
skupno imamo planiranih investicijskih 
finančnih sredstev 38,600.000 din. Višina 
anuitet za osnovna in obratna sredstva 
pa znaša 18,190.000 din. Da bi uresničili 
vse naše potrebe za posodobitev tehno
loške opreme in tehnoloških postopkov, 
bi potrebovali 298,000.000 dinarjev. V ta 
znesek ni vključena posodobitev ener
getskega sistema, ki bi veljala dodatnih 
111,000.000 din in h kateri bomo morali 
čimpreje pristopiti, ker je en. sistem 
zastarel, premajhnih kapacitet in ne 
omogoča več varnega obratovanja.

Poseben problem predstavlja tudi 
sekanje in transport lesnih odpadkov. 
Za ta dela uporabljamo precej delovne 
sile, transportnih sredstev, pri tem pa 
izgubljamo veliko predragocene energi
je zaradi slabe stopnje učinka kurilnih 
naprav.

Za letošnje leto smo imeli za nabavo 
strojev in strojne opreme planirano
26,282.000 din, ker smo se sporazumno 
odločili, da odložimo izgradnjo oddelka 
za površinsko obdelavo v PE-8, ki bi 
veljala okoli 48,000.000 din. Od plani
rane večje uvozne opreme smo končno 
v teh dneh dobili uvozna dovoljenja, 
tako da bomo za TOZD-1 lahko uvozili

V tovarni je vsak meter delovnega in skladiščnega prostora dragocen. V pohišt
veni industriji pa še prav posebej.

Za shranjevanje ogromnega števila s polizdelki naloženih palet bi potrebovali celo 
pokrito polje, če ne bi Imeli postavljenih regalov, v katere je mogoče v več nad
stropij zlagati palete.

Ker so polizdelki površinsko obdelani in tako dokončno pripravljeni za montažo, 
je potreben zelo previden transport. V tozdu 2 opravlja tako delo Roman Ravnikar, ki 
Je zelo vesten delavec in dobro pozna zadeve skladišča, obenem pa je tudi zelo dober 
voznik viličarja.

Samoupravljanje ni nedelo, kot si nekateri delavci pred
stavljajo, temveč veliko prizadevanje
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hidravlično prostorsko stiskalnico za 
izdelavo lameliranega programa v zne
sku 3,553.000 dinarjev in visokoturni ka- 
ruzel v znesku 1,893.000 din ter za 
TOZD-2 kontaktni brusilni stroj v vre
dnosti 7,142.000 din. Dobavni roki za 
navedene stroje so približno 4 mesece, 
drugo opremo, ki jo izdelujejo domači 
proizvajalci, smo v glavnem dobili, ozi
roma smo jo plačali in čakamo na do
bavo. Nekaj specifične strojne opreme, 
ki je na tržišču, ne moremo dobiti, bi mo
rali napraviti sami v tozdu 5. To so 
razna transportna sredstva, vrtalni stro
ji, vrtalni agregati, korpusne stiskalni
ce itd. Teh strojev letos ne bomo do
končali, ker je ta odelek prenasičen 
z izdelavo opreme za kovinsko pohišt
vo in tudi strokovnih sodelavcev ima 
vedno manj. Če ne bomo z izbiro in 
oženjem našega preobširnega asortimen
ta končno pričeli, ne moremo misliti na 
sodobne tehnološke postopke.

Škoda je, da ti sodelavci danes izde
lujejo vso mogočo kovinsko galanterijo.

namesto da bi izdelovali razne strojne 
priprave za posodobitev proizvodnje. 
Ker so serije pri kovinskem pohištvu 
majhne in se samo občasno pojavljajo, 
tudi potrebnih kooperantov ne moremo 
dobiti.

Sedaj, ko se pripravljajo predlogi za 
izdelavo investicijskega plana za pri
hodnje leto, nam mora biti osnovno iz
hodišče naš petletni investicijski načrt 
in pa realne možnosti za izvedbo. Pri 
razvoju moramo gledati DO v celoti in 
naložiti sredstva v opremo, ki se nam 
bo najhitreje obrestovala in s katero 
bomo lahko povečali izvoz. Poleg druge 
osnovne opreme moramo v prihodnjem 
letu zgraditi linijo za izdelavo masiv
nih sedežev, ker vemo, da bomo lahko 
takega pohištva več izvozili in tudi do
segli boljše cene. Tudi izdelavo predel
nih sten za potrebe inženiringa mora
mo modernizirati, saj je teh naročil za 
izvoz in domači trg vedno več, delovni 
pogoji pa so težki in zato tudi kvalite
ta ni na zadostni višini. Vpeljati mora

mo novo tehnologijo za izdelavo pla
stične obloge robov pri ploskovnem po
hištvu, nabaviti linijo za embaliranje 
korpusnega pohištva ter urediti tehnolo
gijo za formaliziranje kartonske amba- 
laže. Tudi splošno in zobno ambulanto 
moramo urediti, saj nam stara uprav
na zgradba, v katero naj bi se ta de
javnost preselila, propada in je obnova 
nujno potrebna.

Te potrebe pa bomo v prihodnjem 
letu lahko dosegli, če bomo dobro go
spodarili. Smernice za to smo sprejeli, 
vsak posameznik pa bo moral na svo
jem delovnem mestu izpolniti svoje na
loge. To nam omogoča tudi obstoječa 
tehnologija, samo pravilno jo je potreb
no uporabljati. Tudi na zastoje se ne 
moremo izgovarjati, saj vzdrževalna 
služba vsako okvaro hitro odpravi. To
rej bomo lahko le z dobro organizacijo 
in delom prišli do večjega dohodka in 
tako tudi do večjih investicijskih sred
stev za bodoča vlaganja.

Dušan Štefula

IHuniles

Unilesova prodaja na svetovnem 
trgu

Na pobudo Odbora za zunanjo trgo
vino sozda Uniles je delovna skupnost 
Uniiies izdelala analizo izvoza združenih 
organizacij za leto 1980 in prvo polletje 
1981, ki bo obdelana z različnih vidikov 
služila organom sozda in združenim DO 
kot osnova za nadaljnje odločanje o 
usmerjanju nastopa na tujih tržiščih. Iz 
analize je razvidno, da smo v letu 1980, 
oziroma v prvem polletuju 1981, izvaža
li v skupaj petdeset držav sveta, in to:

Vzhodna Evropa: ZSSR, ČSSR. Polj
sko, DDR, Madžarsko, Bolgarijo, Alba
nijo;

Zahodna Evropa: Italijo, Avstrijo, 
Švico, Zah. Nemčijo, Francijo, Švedsko, 
Veliko Britanijo, Belgijo, Nizozemsko, 
Finsko, Španijo, Dansko, Grčijo, Norve
ško;

Severna Amerika: Združene države 
Amerike, Kanado;

Bližnji Vzhod in Severna Afrika: Li
bijo, Egipt, Saudsko Arabijo, Irak, Ku
vajt, Alžirijo, Masqat, Oman, Južni Je
men, Ciper, Jordanijo, Liberijo, Tunis, 
Izrael, Združene arabske emirate, Liba
non, Katar, Djudobouti, Bahrain, Slono
koščeno obalo, Sudan, Maroko, Senegal, 
Severni Jemen, Sirijo;

Ostalo: Venezuelo, Japonsko, Avstra
lijo.

Skupno smo v letu 1980 izvozili za
85.375.000 dolarjev in v prvem polletju 
1981 že za 40.706.000 dolarjev. Od tega 
je bilo v letu 1980 izvoženega za 34 od
stotkov izdelkov primarne proizvodnje 
in 66 odstotkov izdelkov finalne proiz
vodnje.

V prvem polletju 1981 je bil delež 
primarnih proizvodov samo še 29 odst. in 
delež finalnih proizvodov že 71 odst., 
kar kaže na pravilno izvozno usmeri
tev, saj izvažamo v glavnem izdelke vi
soke stopnje obdelave.

Največ smo v letu 1980 izvozili v

Zahodno Evropo, in to 37 odst. vsega 
izvoženega blaga, v prvem polletju 1981 
pa je delež izvoza v Zahodno Evropo 
padel na drugo mesto, na prvem mestu 
pa je izvoz v Sev. Ameriko 33 odst. vse
ga izvoza Unilesa.

Vzhodna Evropa je bila zastopana v 
letu 1980 z 11 odst. pri skupnem izvozu; 
v prvem polletju 1981 pa je njen delež

že zrasel na 13 odst. Trend povečevanja 
izvoza v Vzhodno Evropo, še zlasti na 
klirinško področje, je v letu 1981 dokaj 
opazen in to zlasti zaradi zastoja pro
daje na domačem trgu.

Naš največji poslovni partner med 
državami so ZDA, saj smo v letu 1980 
tja izvozili kar za 24.909.000 dolarjev 
oziroma 29,18 odst. celotnega izvoza soz
da. V prvi polovici leta 1981 se delež 
ZDA še povečuje in znaša že 31,44 odst. 
v celotnem izvozu sozda odn. 12.799.000 
dolarjev. Tudi struktura izvoza v ZDA 
je najugodnejša, saj gre v celoti za iz
voz finalnih proizvodov.

(Nadaljevanje na 4. strani)

Za izdelan kos pohištva ne bi bili gotovi, da je dober, če ga ne bi na kraju pre
gledal strokovnjak. Izdelek je delalo veliko delavcev in vsak si je prizadeval, da je 
napravil predpisano »normo«. Za končan Izdelek pa ni pomembno samo, da je na
pravljen, temveč tudi, da je dovolj kvaliteten.

Pisalno mizo, ki je izrazito mizarski izdelek, ne more nihče bolje oceniti, kot 
pravi mizar, ki že na prvi pogled vidi konstrukcijske in površinske napake.

Kontrolor izdelkov v tozdu 2, Franc Krznar, je največjl del svojih delovnih zmog
ljivosti pustil v Stolu. Je odličen mizar ter pošten in miren človek. Ko vsak delovni 
dan hodimo mimo njega, tega niti ne opazimo, vendar čutimo, da nam je blizu, dober 
tovariš in za zgled prenekateremu mlademu delavcu.
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Javne razprave o zahtevnosti 
del in nalog

O katalogu del in nalog in proble
mih ter novostih v zvezi z njim smo 
v Glasilu že nekajkrat pisali. V teh 
sestavkih smo opozarjali predvsem na 
razlike v primerjavi z obstoječo siste
mizacijo delovnih mest in na ključne 
probleme, na katere bi morali biti še 
posebej pozorni pri obravnavi kataloga.

Po javnih razpravah v februarju in 
marcu 1981, v katerih smo obravnavali 
opise, vsebino in oblikovanje del in na
log v katalogu, je Komisija za vredno
tenje zahtevnosti dela obravnavala in 
uskladila opise ter ocene zahtevnosti 
del in nalog. V septembru je predlog 
ocen zahtevnosti del in nalog predlo
žila Delavskemu svetu delovne orga
nizacije, ki je dne 15. 9. 1981 sprejel 
sklepe o pričetku, trajanju in vsebini

(Nadaljevanje s 3. strani)

Rang lista desetih držav, v katere je 
sozd Umiles v letu 1980 največ izvozil, 
je: ZDA, Italija, ZSSR, Libija, Avstrija, 
Švica, Egipt, Zahodna Nemčija, Saudska 
Arabija in Irak. Izvoz v te države pred
stavlja dobrih 86 odst. vsega izvoza zdru
ženih organizacij Unilesa v letu 1980.

Iz analize se vidi, da so v letu 1980 
opravile 37 odst. izvoza združene orga
nizacije direktno prek svojih zunanje
trgovinskih služb, 24 odst. so izvozile 
prek Lesnine, 26 odst. prek Slovenija
lesa in ostalih 13 odst. preko drugih iz
voznikov.

Uspešen izvoz sozda je tesno pove
zan z obstoječo lastno zunanjetrgovin
sko mrežo združenih DO, ki sestoji iz 
naslednjih predstavništev in mešanih 
podjetij v tujini:
1. Lesco G.m.b.H., Munchen, Zahodna 

Nemčija;
2. Aules G.m.b.H., Dunaj, Avstrija;
3. Meblo Italiana S.p.A., Gorica, Italija;
4. Trampusch G.m.b.H., Bleiburg, Av

strija;
5. Lesnina-Uniles, Trade Mark, Bruxel- 

les, Belgija;
6. Intercontinental Furniture Corpora

tion, Keamy, ZDA (z montažnicami).
7. Chatman conutry furniture Industries, 

High Point, ZDA (z montažnicami);
8. Meblo, Abu Dhabi, Združeni arabski 

emirati;
9. Meblo furniture, Nigeria, L.t.d., Ogo- 

ja, Nigerija.
Na osnovi analize ugotavljamo:
— da je naš izvoz tako po številu 

zajetih držav kot po načinu prodaje in 
njegovih nosilcih zelo razvejan,

— da obstaja v svetu še veliko regij, 
kjer nismo prisotni ali le slabo pri
sotni, n.pr. Centralna in Južna Afrika, 
Srednja Amerika, Južna Amerika, Av
stralija in Daljni Vzhod,

— da je kot izredno pozitivno usme
ritev zaznati odločno uveljavljanje pro
daje finalne proizvodnje in prodaje na 
konvertibilna tržišča.

Na osnovi te analize pripravljajo 
združene organizacije sozda Uniles pred
loge, kje odpreti še nova skupna pred
stavništva ali mešana podjetja v tujini.

Viktor Forster

javnih razprav o predlogu vrednotenja 
zahtevnosti del in nalog. Za izvedbo 
javnih razprav je DS DO sprejel na
slednje osnovne zadolžitve:

a) Razprava se prične 21. 9. 1981 in 
traja do 31. 10. 1981.

b) Razpravo organizirajo OO sindi
kata TOZD in DSODSP v sodelovanju 
z vodstvi TOZD, sektorjev, PE in služb.

c) Časovni razpored javnih razprav 
po enotah pripravi IO SK v sodelova
nju z vodstvi TOZD in analizo OD.

d) V razpravi obvezno sodelujejo 
člani Komisije za vrednotenje zahtev
nosti dela (vsak v svoji TOZD) in po 
potrebi delavci službe za analizo OD.

e) O razpravah se vodi zapisnik, ki 
ga je potrebno skupaj z obrazloženimi 
predlogi iz javne razprave dostaviti 
službi za analizo OD.

f) Vsi, ki prejmejo material za jav
no razpravo, naj z materialom sezna
nijo svoje sodelavce.

g) Predlog vrednotenja je možno in 
potrebno obravnavati le v neposredni 
zvezi z opisi del in nalog iz Pregled
nic in danih predlogov za dopolnitve 
in spremembe teh opisov.

h) V javni razpravi je potrebno na 
osnovi predloga ocene zahtevnosti, opi
sov del in nalog ter primerjave s po
dobnimi delovnimi nalogami ugotoviti:

— ali so delovne naloge po zahtev
nosti pravilno ocenjene,

— katere delovne naloge in v kate
rih kriterijih so ocenjene previsoko ali 
prenizko in

— ali so na vseh SM predvidene 
vse potrebne delovne naloge.

i) Nakazane so zadolžitve in nadalj
nji potek dela na podlagi predlogov

iz javnih razprav (oblikovanje in ute
meljitve predlogov, uskladitev predlo
gov, primerjalni izračuni in analize).

Material za javno razpravo (računal
niški izpis predloga vrednotenja zah
tevnosti in sklep DS DO) so dobili di
rektorji TOZD in sektorjev, člani IO 
DO, DS DO, IO sindikalne konference 
DO in člani Komisije za vrednotenje 
zahtevnosti dela za celotno delovno or
ganizacijo, direktorji TOZD in sektor
jev, vodje PE in služb, člani IO TOZD, 
DS TOZD, IO osnovnih organizacij sin
dikata in člani Komisije za vrednote
nje zahtevnosti dela pa za posamezne 
TOZD. Po nekaj izvodov je bilo po
sredovanih vodstvom PE za objavo na 
razglasnih deskah ali razdelitev v ob
ratih. Pričakovali smo, da bodo dejan
sko vsi vodje in delegati, ki so mate
rial prejeli, z vsebino seznanili svoje 
sodelavce.

IO sindikalne konference DO je 12.
10. 1981 razpravljal o organiziranju
javnih razprav in sklenil, da naj raz
prave bodo in da naj se predsedniki 
IO sindikata TOZD dogovorijo z vod
stvi TOZD za posamezne termine jav
nih razprav. Najhitreje so se o tem 
dogovorili v TOZD-4 in TOZD-9, kjer 
so se razprave 21. 10., to je en mesec 
kasneje kot smo prvotno predvidevali 
in kot je sklenil DS DO, tudi začele. 
Tako kot sedaj potekajo, bodo do kon
ca novembra zaljučene, razen v neka
terih oddaljenih Interierih (Sarajevo, 
Skopje).

Dosedanje razprave so potekale ze
lo različno. V začetku sc je močneje 
poznala odsotnost posameznih vodij 
TOZD, predstavnikov sindikata in čla
nov komisije za vrednotenje zahtevno
sti dela. To se je po intervenciji tov. 
glavnega direktorja uredilo, tako da so 
pri razpravah v glavnem prisotne vse 
potrebne strukture.

Zelo plodno in konstruktivno, čeprav 
tudi kritično, so razprave potekale v 
TOZD-4, v Motniku, v skladišču 90 in

Kdor še ni ročno »premetaval« svežih bukovih plohov, ne ve, kako so 
težki. Posebno prve dni se ti na takem delu roke potegnejo in ponoči zaradi 
utrujenosti ne moreš spati.

Z nakupom mehaničnega dvigala se je delo na deponiji žaganega lesa 
na žagi močno olajšalo in sprostilo težake, ki so odšli na lažja opravila.
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10, TOZD 1, v grobem rezu in stru
ženju, v I. izmeni strojnega oddelka 
TOZD 2, v PE-6 in v Interieru Ljub
ljana. Torej tam, kjer so se sodelavci 
pravočasno seznanili s predlogom, iz
oblikovali dopolnilne in spreminjeval - 
ne predloge in razpravljali predvsem 
o predlogu ocene zahtevnosti, kar je 
bil dejanski predmet razprave. Veliko 
je k temu prispevalo konstruktivno so
delovanje neposrednih vodij, vodij PE 
in TOZD in članov komisije. V treh 
enotah — v furnirni TOZD-2, 1. izme
ni tapetniške ter v skupini odprema 
embaliranje in plastika v PE 5 — smo 
morali nadaljevanje razprave preložiti 
na drug termin, ker smo v prvem ter
minu razpravljali o vsem mogočem, le 
o zahtevnosti del in nalog ne, kljub 
prizadevanju članov komisije in nepo
srednih vodij v TOZD-2.

V praktično vseh enotah so bile v 
razpravah močno poudarjene težnje po 
povišanju osebnih dohodkov, še zlasti 
najnižjih. Marsikje so podali predloge, 
da je treba ukiniti 5., 6., 7., 8. in po
nekod tudi 9. kategorijo, na vprašanje, 
kaj pa potem s tistimi deli, ki so se
daj v 10., 11. in 12. kategoriji, pa pred
lagatelji niso vedel; jasnega odgovora. 
Kakor so težnje po višjih OD v seda
nji situaciji razumljive, pa ni razum
ljivo, da ob tem nočemo vedeti, da je 
višina osebnih dohodkov odvisna pred
vsem od ustvarjenega dohodka, ki pa 
že celo leto zaostaja za planom in se 
giblje komaj na lanskoletni višini.

Marsikje so pozabili, da je osnova 
za oceno zahtevnosti opis del in na
log, in bi ocene najraje izvajali iz na
ziva ali osebe. Nerazumljivo je, da 
marsikje gledamo v katalogu del in na
log le sredstvo za zviševanje osebnih 
dohodkov, ne pa sredstvo za ustreznej
še oblikovanje in ugotovitev zahtevno
sti del in nalog in s tem osnovo za 
ustreznejšo delitev osebnih dohodkov 
po opravljenem delu. Marsikje še ve
dno ni jasna razlika med obstoječo si
stemizacijo delovnih mest in predlaga
nim katalogom del in nalog, s katerim 
se položaj »režijskih« delavcev glede 
oblikovanja osnov za udeležbo v delit
vi OD izenačuje s položajem delavcev 
v neposredni proizvodnji, za katere smo 
že dosedaj zahtevnost dela ugotavljali 
po zahtevnosti posameznih operacij, ki 
so jih opravljali, torej že tako kot to 
predvideva katalog del in nalog za vse 
zaposlene. Iz te nejasnosti izhajajo v 
proizvodnih enotah očitki, da se s ka
talogom povečujejo kategorije v režiji, 
v skupnih službah pa očitki, da se nji
hovo delo v katalogu podcenjuje. Vzor
čne analize pa kažejo, da v večini pri
merov povprečna kategorija del in na
log po katalogu (ob upoštevanju časov
ne strukture) odstopa največ do pol 
kategorije navzgor ali navzdol od ka
tegorije sedanjih delovnih mest, razen 
v primerih, ko gre za bistvene spre
membe v vsebini dela ali celo za spre
membo delovnega področja.

Vsepovsod se v razpravah kaže, da 
se silno težko pogovarjamo o delih in 
njihovi zahtevnosti, ampak bi se ob 
vrednotenju zahtevnosti dela najraje 
pogovarjali o ljudeh, ki posamezna de
la opravljajo, ter na podlagi njihovih 
dobrih in slabih lastnosti ugotavljali 
zahtevnost dela. Kaže, da nočemo upo
števati dejstva, da je delo enako zah
tevno, če ga opravlja Janez ali Micka.

Silno težko v nekaterih enotah do
sežemo, da bi predlagali konkretne 
spremembe v vrednotenju zahtevnosti 
posameznih del, oziroma da bi k sploš
nemu predlogu: »Vse za dve kategoriji 
gor«! sprejeti ugotovitev, da so sicer 
dela in naloge na tem SM glede na 
zahtevnost v okviru S M pravilno raz
vrščena.

V skoraj vseh enotah je premalo 
prisotna usklajevalna, organizatorska 
in usmerjevalna vloga sindikata, tako 
da so preveč poudarjeni parcialni in
teresi in deloma tudi uravnilovske tež
nje.

V grobem pa se iz dosedanjih raz
prav že lahko izluščijo naslednje na
loge:

a) V vrednotenju zahtevnosti del in 
nalog bo potrebno povečati delež vred
notenja neugodnih delovnih pogojev (za 
ca. 50 odst.) in s tem povečati vredno
tenje dela v neposredni proizvodnji. 
Za to bo potrebna sprememba meto
dologije vrednotenja zahtevnosti, ki jo 
bomo morali sprejeti z referendumom.

b) Tudi za najmanj zahtevna dela 
bo treba doseči okolju primeren osebni 
dohodek, kar lahko zagotovimo le s pri
merno večjim dohodkom.

To lahko dosežemo le z maksimal
nim prizadevanjem vseh zaposlenih in 
z odkrivanjem vzrokov za nizko učin
kovitost najprej pri sebi in v svoji de
lovni enoti, potem pa šele drugje.

c) Na novo bo potrebno urediti kri
vuljo in razmerja kategorij ter tu za
gotoviti primerno razmerje med vred

notenjem kvalificiranega in nekvalifi
ciranega dela.

d) Temeljito proučiti vse predloge 
iz razprav ter njihovo utemeljenost, pri 
tem pa vse predlagatelje seznaniti in 
konfrontirati tudi z argumenti drugih 
delov delovnega procesa.

e) V sistem evidence in obračuna 
vgraditi elemente, ki bodo preprečevali 
samovoljo in subjektivnost pri razvrš
čanju in obračunavanju opravljenega 
dela, omogočati pa ustrezno nagraje
vanje dela na širokem delovnem pod
ročju v primerjavi z delom na ozkih 
delovnih področjih.

Na podlagi konkretnih predlogov in 
splošnejših ugotovitev iz javnih raz
prav, posredovanih v zapisnikih teh 
razprav, bo Komisija za vrednotenje 
zahtevnosti dela izoblikovala osnutek 
uskladitve predlogov ter pravilnika o 
obračunu OD po delih in nalogah ter 
zadevo predložila DS TOZD v obrav
navo in sklepanje. Eventualna neso
glasja bo obravnaval DS DO. Služba 
za nalizo OD bo v sodelovanju ERC 
izdelala potrebne analize. Ob maksi
malnem angažiranju vseh bi bilo mož
no, če ne pride do večjih nesoglasij pri 
usklajevanju, uveljaviti katalog v ja
nuarju 1982, s tem, da bomo imeli vsi, 
posebej pa Odbori za kadre. Komisija 
za vrednotenje zahtevnosti deli, ana
liza OD in neposredni vodji dela v ja
nuarju dela čez glavo. Opravili ga bo
mo lahko le z veliko mero strpnosti in 
razumevanja — tudi za delo in pro
bleme drugih v delovni organizaciji.

Peter Jerman

Zahtevni, pa tudi najbolj preprosti stroji, zahtevajo pravilno vzdrževanje. 
Stroj je potrebno vsak dan pregledati, v določenih obdobjih namazati in po 
potrebi rezila nabrusiti.

Furnirna v tozdu 1 se je z dvojno prižagovalko dolgo časa »stiskala« v 
skupnih pretesnih prostorih. S preselitvijo oddelka plastike v prostore v novi 
tapetniški delavnici je na njenem starem mestu nastal prostor, ki ga odslej 
uporabljajo delavci furnirne.

Tudi to mesto je premajhno za »komotno« razžagovanje iverk in na priču
joči dvojni prižagovalki je nemogoče razžagovati cele iverke, vendar se da 
z voljo marsikaj narediti. Vodja poslovne enote 6 — furnirne, Franc Juvan je 
potrdil, da je Franc Gašperlin dober delavec, ki pazi na stroj in obenem skrbi, 
da je dnevna delovna zahteva dosežena, pa tudi material dobro izkoriščen.
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Kako izvažamo
Prav tako kot stabilizacija je v se

danjem času aktualen tudi izvoz. O iz
vozu vsak dan veliko beremo, poslu
šamo komentarje in spremljamo odda
je, govorimo in ocenjujemo, kaj smo 
dosegli v letošnjem letu ter koliko mo
ramo do konca leta še izvoziti.

Kako izvažamo v Stolu, je vpraša
nje, ki prav gotovo zanima vse nas, 
ki delamo v Stolu. Zato želimo na krat
ko spregovoriti o našem izvozu, koliko 
smo že izvozili in koliko še predvide
vamo do konca leta.

Minil je že mesec oktober in tako 
že razpolagamo s podatki o našem iz
vozu za deset mesecev letošnjega leta. 
Takrat bomo doseženi izvoz vrednotili 
v ameriških dolarjih, z namenom, da 
so podatki bolj primerljivi in obenem 
tudi bolj realni. Na ta način želimo 
eliminirati vpliv visoke jugoslovanske 
inflacije.

Gospodarski načrt za letošnje leto 
predvideva, da bomo do konca leta iz
vozili v vrednosti 4,5 mio $ raznih iz
delkov. Ta plan smo kmalu po dopustu 
povečali za pol milijona S, kar pome
ni, da znaša planirana vrednost naše
ga izvoza 5,0 mio $. Znano je namreč, 
da smo sprejeli pobudo za povečanje 
izvoza in potem, ko smo sklenili večji 
izvozni posel za Irak, tudi sprejeli iz
vozno obveznost, da bomo v zadnjih 
treh mesecih povečali izvoz za 0,5 mio 
dolarjev.

Do konca oktobra smo dosegli za 
3,766.695 $ izvoza, To je glede na na
črtovano obveznost premalo, saj je kar 
za 9 odst. pod planom. V primerjavi z 
doseženimi podatki v lanskem letu pa 
je letošnji izvoz večji samo za 1 odst. 
Zakaj takšni, lahko bj rekli neugodni 
rezultati? Razlogov za nedoseganje je 
več. Med najvažnejšimi so tisti, ki so 
povzročili, da nismo izvozili v oktobru 
izdelke, ki so bili že izdelani, in sicer 
zaradi tega, ker nismo dobili zagoto
vilo za plačilo, ko gre za izvoz stolov 
v ZDA in ker so se zavlekle odpreme 
naših izdelkov v Irak. Letošnji izvoz v 
oktobru je zaradi navedenih razlogov 
znašal le 62 odst. lanskoletnega. Jasno 
je, da bomo morali do konca leta zelo 
nizki oktobrski izvoz nadoknaditi.

V tabeli prikazujemo doseženi izvoz 
po temeljnih organizacijah, in sicer za 
čas januar—september, v mesecu ok
tobru in skupaj v letošnjem letu.

Že bežen pogled na navedene po
datke o našem izvozu nam potrdi dej
stvo, da še vedno tri četrtine vsega na
šega izvoza dosega TOZD-1. Lani je 
TOZD-1 dosegla v 10 mesecih več kot 
80 odst. vsega izvoza. To pomeni, da 
počasi pa vendarle vztrajno povečujejo 
izvoz tudi ostali tozdi. Glavnino pro
daje na tuje predstavljajo v TOZD-1 
kolonialni stoli in gugalniki, leseni sto
li, rex izdelki in lesene mize.

TOZD-2 se je v letošnjih desetih 
mesecih vsekakor zelo uspešno uvelja
vila v izvozu. Njen dosežen izvoz pred
stavlja 19 odst. celotnega Stolovega iz
voza. Vrednost izvoza v TOZD-2 bi bi
la večja, če bi vsaj delno realizirali 
predviden izvoz v Irak v mesecu okto
bru in če bi iz uvoza pravočasno dobili 
okovje, ki ga vgrajuje TOZD-2 v po
hištvo namenjeno za tujega kupca. To
da kljub temu, da TOZD-2 ni v 10 me

Vrednost doseženega izvoza 1981 
(pariteta fco jugomeja ali jugoluka;

tozd januar—september oktober skupaj

i 2,630.299 206.849 2,837.148
2 644.332 75.369 719.701
3 82.837 4.985 87.822
4 81.815 14.806 96.621
9 17.959 7.444 25.403
SKUPAJ: 3,457.242 309.453 3,766.695

Država Vrednost izvoza j anuar—oktober
leto 1981 leto 1930

1. ZDA 2,249.305 2,289.418
2. Švedska 689.094 41.740
3. Z. Nemčija 106.141 201.933
4. Libanon 105.861 —

5. Alžirija 89.183 —
6. Izrael 65.905 54.482
7. Francija 62.549 —
8. Anglija 51.730 154.380
9. Egipt 46.525 355.197

10. Italija 42.630 210.427
11. Španija 40.420 82.325
12. Irak 37.955 —
13. Japonska 34.861 11.902
14. Nizozemska 30.227 11.103
15. Z. A. Emirati 28.879 39.041
16. Kanada 26.462 92.639
17. Sudan 25.080 430
18. Avstrija 15.229 15.023
19. Venezuela 13.041 10.007
20. SZ 2.700 43.114
21. Finska 1.626 —

22. S. Arabija 1.292 62.894
23. Ostale — 50.670

SKUPAJ : 3,766.695 3,726.725

secih izpolnila izvoznih obveznosti, lah
ko trdimo, da so doseženi rezultati za
dovoljivi in da lahko pričakujemo večji 
izvoz v prihodnjem letu.

V TOZD-3 je doseženi izvoz nizek. 
Razen enega večjega posla za Alžirijo, 
ta temeljna organizacija ni imela. Se
veda pa do konca leta mora izdelati 
kovinske stole za hotel Meridien v Bag
dadu in del opreme za Irak, kot tudi

kinofotelje za Sovjetsko zvezo. Kar za
deva izvoz v Slogi Moste, lahko ugo
tovimo, da je ta sicer manjši kot lani, 
vendar v mejah načrtovanega in bo 
do konca leta izvozni plan dosežen. 
Sloga Moste izdeluje plošče za mize za 
znano angleško firmo Habitat. Kupec je 
s kvaliteto zelo zadovoljen in zato z 
gotovostjo lahko pričakujemo nadalje
vanje posla tudi v prihodnjem letu.

Naši lepi stoli za izvoz. V njih je uporabljenega veliko lesa in veliko de
lovnih ur. Te stole proizvajamo, v naših stanovanjih pa jih ni videti. Si jih bomo 
v prihodnjh letih lahko tudi sami kupili?
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Zanimivo in pomembno je tudi 
vprašanje, v katere države prodajamo 
naše izdelke. Zato v naslednji pregled
nici poglejmo naš izvoz v letošnjem in 
lanskem letu in njegovo regionalno us
meritev :

Podatki kažejo, da je 60 odst. naše
ga izvoza usmerjeno v Združene drža
ve Amerike. Glede na lanskoletne po
datke ni prišlo do bistvenih sprememb. 
Prav tako ni prišlo do sprememb, če 
govorimo, katere izdelke izvažamo v 
ZDA. Gre namreč za tako imenovani 
•'klasični-« izvoz pohištva.

Po obsegu je na drugem mestu naš 
izvoz na Švedsko, kamor prodajamo pre
dalnike iz borovega furnirja in stano
vanjsko pohištvo imenovano »Princip«. 
Ta izvoz je zelo težak, ne samo, da 
dosežene cene ne pokrivajo lastnih stro
škov, pač pa tudi zato, ker ti izdelki 
zahtevajo veliko ročnega dela, posebno 
pri pakiranju. Vendar pa je kupec s 
kvaliteto teh izdelkov zadovoljen, zato 
računamo, da bomo za drugo leto po
večali cene. Brez dvoma pomeni ta iz
voz v TOZD-2 velik napredek in tudi 
uspeh, tem bolj, ker bomo enako po
hištvo delali tudi za naše domače tr
žišče.

Naš izvoz v Zahodno Nemčijo, ki je 
letos po obsegu na tretjem mestu, za
ostaja za lanskoletnim. To ni dobro. 
Znano je namreč, da ravno iz Zahod
ne Nemčije uvažamo nove stroje za 
naše potrebe. Zaradi tega in tudi za
radi drugih razlogov (veliko tržišče, bli
žina itd.) bi izvoz v Zahodno Nemčijo 
morali povečevati.

Naš izvoz v Libanon je na četr
tem mestu. Tja smo prodali rex stole 
in mize. Zanimivo je, da je zanimanje 
za naše rex izdelke vedno večje in da 
so rex artikli po 30 letih, ko jih izde
lujemo, še vedno zanimivi. Tudi dose
žene cene za rex stole in mize niso 
slabe.

Izvoz v Alžirijo predstavljajo naše 
kovinske mize in kovinski stoli pred
vsem iz TOZD-3.

Naš izvoz v Izrael počasi raste, pa 
čeprav gre za manjša naročila. Z 62.549 
dolarjev je izvoz v Francijo na sed
mem mestu. Tu gre za izvoz Sloge. 
Vrednost izvoza v Francijo bi morala 
biti večja, a žal že izdelana pisarniško 
pohištvo nismo izvozili, ker je kupec 
šel v likvidacijo. V pripravo tega po
sla smo vložili veliko dela in tudi stro
škov.

Naj še omenimo, da je del našega 
izvoza usmerjen v države v razvoju. 
Računamo, da se bo ta do konca leta 
še povečal, ko bomo odpremili pohišt
vo za Irak. Celotni posel za Irak zna
ša namreč več kot 2,0 mio $, od tega 
pa skoraj polovica vrednosti predstav
ljajo izdelki Stola.

Janez Rogelj

Delavci so prejeli republiški delavski časopis. V njem je 
bil naslov: Vsi moramo bolje delati. Prebrali so naslov, se
stavka skoraj nihče. Časopis so vrgli stran in delali po starem.

Narediti bi morali veliko miz, sto- »Vsak je hotel po svoje komenti- 
lov in druge opreme, toda kaj, ko rati, kot se je zdelo njemu najbolj 
nam je mar vse drugo! prav!«

Obljuba dela dolg — je 
velikokrat le star, obrabljen 
izrek!

V ljubljanskem Interieru se že lep čas nismo mudili, od zadnjega obiska 
pa je ostala gornja fotografija, ki prikazuje razstavljeni »modul« pisalni mizi 
in kovinske oblazinjene stole.

Iz ljubljanskega Interiera smo dobili že precej prispevkov, ki so opisovali 
njihovo delo in upamo, da bo tako tudi v prihodnje. Marljiva dopisnica Sonja 
Zorn bo ob bližajočem se koncu koledarskega in poslovnega leta gotovo po
segla v njihova prizadevanja in širšemu krogu naših bralcev sporočila, kako 
je bilo letos pri njih.

Zares želimo, da bi se enako pogosto oglašali tudi drugi Interieri, ki so 
zaradi oddaljenosti, ki jo ima večina od njih, za Stolove delavce še bolj zani
mivi.

V zadnjh petih letih smo od vseh teh Interierov dobili le dva ali tri krajše 
prispevke, kar je odločno premalo. V prihodnje ne pozabite na zelo širok krog 
bralcev, ki so bili od vaše strani zares pomanjkljivo informirani in smo si mo
ral pomagati na razne druge načine.

Žal kaže praksa druga
čen obraz kot črke na pa
pirju.

Bil je prenizek, da bi ga upošte
vali. Bil je previsok, da bi se zmenh 
za tako majhno stvar.

»Bolj sem pameten kot mojster 
saj znam vendar delati!«



Boljše delo s papirja v prakso
Ob zaključku polletnega poslovanja 

so samoupravni organi tozdov, DSODSP 
in DO sprejeli ukrepe za izboljšanje po
slovanja. Nekateri teh ukrepov lahko 
učinkujejo hitreje, drugi pa šele po dalj
šem obdobju; nekatere smo že začeli 
izvajati, drugih ne.

Tako v poročilu o gospodarjenju v 
DO v devetih mesecih zasledimo ugoto
vitve, da je fizični obseg proizvodnje za 
7 odst. manjši kot je bil v istem obdob
ju lanskega leta (ob polletju 6 odst.), da 
je produktivnost dela manjša za 5 odst. 
(ob polletju 4 odst.), da se je izkoristek 
delovnega časa poslabšal za 1,5 odst. (ob 
polletju je bil enak).

To so elementi, ki imajo nemajhen 
vpliv na višino osebnih dohodkov, ven
dar poslovodni organi v tozdih premalo 
poročajo, kako sprejete ukrepe sploh iz
vajajo. Eden od vzrokov je tudi slabše 
delo, zato v devetih mesecih poslovanja 
še nismo dosegli plana za to obdobje.

Planirani dohodek, ki je merilo za 
osebni dohodek, smo dosegli s 93 odst., 
enako tudi sredstva za osebne dohodke. 
V zadnjih treh mesecih so osebni dohod
ki rasli hitreje od dohodka (osebni do
hodki za 8 odst., doseženi dohodek za 
4 odst. na plan).

V primerjavi z enakim obdobjem 
preteklega leta smo v devetih mesecih 
dosegli le nekoliko boljše rezultate kot 
ob polletju. Rast dohodka je dosežena z 
indeksom 103, ob poletju s 101, čisti do
hodek z indeksom 99, ob polletju s 96.

V teh treh mesecih se je povečal de
lež izvoza v celotnem prihodku na 8,6 
odst. (ob polletju je bil 8,1 odst.). Naj
večji delež izvoza v svojem celotnem 
prihodku imata TOZD:

— Sedežno pohištvo 32,7 odst.

— Sloga Moste 25,0 odst.

Ostale TOZD pa so udeležene:

— Ploskovno pohištvo 8,2 odst.

Kovinsko in oblazinjeno 
pohištvo

pohištvo prekoračili. Ob enakih poslov
nih rezultatih pa bomo še zmanjšali 
delež akumulacije v dohodku.

Od vseh tozdov bi samo TOZD-Slo- 
ga Moste lahko v primerjavi z istim ob
dobjem preteklega leta povečala sred
stva za osebni dohodek za 42 odst., med
tem ko vsi ostali tozdi zaradi majhne 
rasti ali celo zmanjševanja dohodka 
(TOZD Ploskovno pohištvo, TOZD Teh
nične storitve in TOZD Restavracija), 
smejo sredstva za osebne dohodke po
večati samo za 20 odstotkov.

Gibanje osebnih dohodkov izgleda 
takole:

membe števila zaposlenih (TOZD Plo
skovno pohištvo ima v letu 1981 večje 
število zaposlenih), struktura in izkori
stek delovnega časa ter višina prispev
kov iz bruto OD, kar se predvsem po
zna v TOZD-Prodaja.

Sredstva za namene skupne porabe 
trošimo v skladu z Dogovorom o ures
ničevanju družbene usmeritve razpore
janja dohodka v letu 1981 in smo v de
vetih mesecih porabili 16.278 tisoč din: 
od tega za prehrano med delom 6.465 
tisoč din. Za pokrivanje stroškov pre
hrane v proizvodnih tozdih trošimo te
koči dohodek (izplačujemo jih iz mate
rialnih stroškov), za kar smo porabili 
5.571 tisoč din, iz sredstev skupne pora
be za te namene 894 tisoč din, za regres 
za letni dopust smo porabili 3.186 tisoč

Doseženi odstotek rasti

TOZD sredstev 
za OD

povpr. neto 
OD na delavca

Povprečni mesečni 
neto OD 

na delavca 
za obd. I,—IX. 81

Sedežno pohištvo 19,3 21,2 8,750 din
Ploskovno pohištvo 26,6 21,2 8.333 din
Kovinsko in tapecirano pohištvo 18,8 19,0 8.780 din
Sloga Moste 17,1 19,0 9.551 din
Tehnične storitve 16,0 18,0 9.914 din
Restavracija 20,1 24,2 8.602 din
Prodaja 18,1 14,4 10.913 din
Skupne službe 14,3 15,4 11.369 din
DO STOL 18,8 19,0 9.305 din

Rast sredstev za osebne dohodke in din, za novo kuhinjo smo odplačali del
rast povprečnega neto OD na delavca kredita 1.235 tisoč din.
nista enaki. Na razliko vplivajo spre- Angelca Kržan

KOLIKO NAS JE »Iz drugega oddelka so

1,7 odst.

Delež porabljenih sredstev v celot
nem prihodku ni porastel, prav tako ni 
porastel delež dohodka v celotnem pri
hodku.

Tudi drugi kazalci ne kažejo na iz
boljševanje rezultatov dela in poslova
nja.

V glasilu št. 8, 9 za avgust in sep
tember 1981 je bila na 3. strani objav
ljena tabela »Zaposleni po velikostnih 
razponih čistega osebnega dohodka«.

Pojavilo se je vprašanje, zakaj se 
število delavcev v tabeli ne ujema s 
številom dejansko zaposlenih delavcev. 
Zato dajemo naslednje pojasnilo:

Tabela je izdelana po enotni metodi 
za statistično zajemanje podatkov. Za
jema samo tiste delavce, ki so prejeli 
osebni dohodek za najmanj 160 ali naj
več 200 opravljenih ur. Torej v tabeli 
niso zajeti delavci, ki so v bolniški, 
ali iz kakršnih koli drugih vzrokov od
sotni in ne prejemajo osebnega dohod
ka, pa tudi ne delavci, ki so imeli v 
marcu več kot 16 in v juliju več kot 
8 nadur.

Takšnih delavcev je bilo v marcu 
205, V juliju pa 291.

Angelca Kržan

se nam smejali, 
bili tako neumni, 
pridno delali!«

ker
da

smo
smo

* * *

»Kako bo naša storilnost 
dobra, ko se pa že ob sed
mi uri pričnemo zbirati za
prvo malico!«

* * *

Nekateri veliko zaslužijo, 
pa zelo malo naredijo!

* * *

Še vedno je velik pou
darek na ljudeh, velikokrat 
večji kot na delu!

Pri razporeditvi čistega dohodka smo 
dosegli še bolj neugodno razmerje, kot 
smo ga imeli ob polletju. Delež sredstev 
za osebne dohodke v dohodku se je po
večal s 50,4 odst. na 52,5 odst., delež 
akumulacije pa je padel z 18,1 odst. na 
16,3 odst. To kaže na zmanjševanje mož
nosti razvoja tovarne.

S 1. oktobrom smo, v skladu z v fe
bruarju sprejeto dinamiko gibanja oseb
nih dohodkov, zvišali izhodiščno vred
nost za 4 odst., s čimer smo še pospešili 
rast osebnih dohodkov. To povečanje je 
na ravni DO še v mejah možne dvaj
setodstotne rasti, vendar bosta to rast 
TOZD Sedežno pohištvo in Ploskovno

Prispevkov za Glasilo ne oddamo, 
številka mora pa kljub temu iziti. Se 
kdaj vprašamo, kako je s tem?

* * *

»Zakaj so ti polizdelki po robeh 
okrušeni?«

»Ker so iz 1. vrste iver k!«
(Nekdaj je bila 1. vrsta najboljša, 

danes pa ...)

»Res je precej strog človek. Ker 
pa je pošten, mu tega ne zamerimo 
preveč!«

* * *

Učenje vožnje z avtom, zobo
zdravnik in še kup drugih opravil — 
vse najraje med »šihtom«!

•k * *

»Včasih sem šel tako rad na delo!«
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Delavci skupnih služb 
na delu v proizvodnji

Delavci skupnih služb so sklenili, da 
bodo svoje delovne obveze, ki bi jih 
morali opraviti na prvo soboto v no
vembru, prenesli na druge dneve in s 
primernim trudom delo v tem tednu 
v skupnih službah opravili, novembr
sko delovno soboto pa bodo delali v 
proizvodnji.

O delu delavcev skupnih služb v 
proizvodnji je bilo že prej nekajkrat 
rečeno, vendar do resne odločitve ni 
prišlo. Bili so pomisleki, da je delo v 
proizvodnji nevarno in bi se delavci 
skupnih služb, ki delovnega varstva 
praktično ne poznajo, lahko ponesre
čili, lahko pa bi tudi kako delo opra
vili premalo kvalitetno in podobno. 
Sedanja praksa je pokazala, da so bile 
te skrbi odveč, delavci skupnih služb 
so se v proizvodnji prav dobro znašli 
in tudi dosegli primerne uspehe.

O tokratnem delu delavcev skupnih 
služb je bilo kljub vsemu veliko govo
ric. Drugače so jih ocenjevali proizvod
ni delavci in drugače so ljudje iz skup
nih služb ocenjevali organiziranost, de
lovne navade in delo v proizvodnih od
delkih. Ne bomo se zlagali, da je bilo 
o tem delu v Stolu na kupe govorje
nja, ugotavljanja, ocenjevanja, pa tudi 
kritiziranja.

O prvi ugotovitvi ne kaže izgublja
ti besed, namreč o tem, kako so delav
ci skupnih služb delali. Ljudje iz pro
izvodnje so jih zares kritično ocenili, 
vendar so bile skoraj vse ocene pozi
tivne. Delo je bilo marljivo opravlje
no, kvalitetno in varno. Glede tega ni 
kaj očitati.

Drugače pa je z drugim poglavjem 
te zadeve. Nekateri delavci skupnih 
služb so kritizirali proizvodnjo, češ, de
lo je preslabo pripravljeno, norme so 
prenizke, delovna kontrola ni dovolj 
učinkovita, kontrola kakovosti je pre
šibka, potreben material ni na pravem 
mestu, delavci iz proizvodnje si nasploh 
premalo prizadevajo, da bi več napra
vili itd. Nekateri so celo rekli, da jim 
ne bi bilo potrebno priti delat v pro
izvodnjo, če bi bili tamkajšnji delavci 
malo bolj marljivi.

Zapisali smo nekaj kar vročih pri
pomb na račun proizvodnje im pove
dati je potrebno, da so ti komentarji 
po delu v proizvodnji še lep čas kro
žili po skupnih službah.

Na enostavnem primeru pa moramo 
ugotoviti, da bomo neko stvar en dan 
lahko zelo marljivo delali, za leto ali 
celo več desetletij pa se bomo morali 
pošteno potruditi. Kdor je to poizku
sil, bo vedel. Treba je praktično pre
izkusiti, ne samo govoriti na pamet in 
biti pri tem prepričan, da je vse prav.

Da ne bi bili vsi vtisi dela v pro
izvodnih oddelkih pozabljeni, smo sku
šali majhen delček tega zapisati v na
šem časopisu. Povsem naključno smo 
izbrali tri delavce skupnih služb in jih 
zaprosili za kratek odgovor. Tudi zato, 
da poizkušamo odkriti delček počutja 
na praktičnem delu. Odgovorili so: Eri
ka Herle, Janez Golob in Janez Jež. 
Povedali so, kako ocenjujejo našo pro
izvodnjo (skrb za varno delo, ureditev

delovnega mesta, odnos med sodelav
ci, zahteve po izpolnitvi delavne zahte
ve, skrb za delovni odmor in še kaj 
drugega). Kaj je pravzaprav delo v pro
izvodnji?

ERIKA HERLE:
Za uvod naj povem, da mi proizvod

no delo ni tuje, ker sem kot dijakinja 2 
do 3-krat tedensko v popoldanskem ča
su skozi vse leto delala v proizvodnji, 
da sem si zaslužila za šolske potreb
ščine in tudi obleko.

Svoje delo v proizvodnji sem v na
ši DO opravila 22. 10. 1981 v tozdu-2. 
Razporejena sem bila v površinski od
delek. Na delovno mesto me je pospre
mil mojster tega oddelka, me predsta
vil sodelavkam, obrazložil potek dela 
in opozoril na nekatere nevarnosti.

Sodelavke so bile izredno kolegial- 
ne. Natančneje so mi razložile delo v 
površinskem oddelku in mi odgovorile 
na vsa vprašanja, ki so me zanimala. 
Lahko rečem, da sem se v delo z lah
koto vključila in upam, da so bile tu
di one zadovoljne z menoj.

Menim, da je v površinskem oddel
ku delo organizirano dokaj dobro. Vse 
je teklo tako, kot mora biti.

JANEZ JEŽ:
Odločitev, da se bomo delavci skup

nih služb vključili v delo v proizvod
nji, me ni presenetila, saj sem že dol
go časa zasledoval občuten padec pro
duktivnosti in fizičnega obsega proiz
vodnje v naši delovni organizaciji. Naše 
obveznosti, predvsem do kupcev, v tu
jini, pa moramo kljub temu izvesti,

(Nadaljevanje na 10. strani)

»Zelo rad delam. Najhuje je, če 
nimam dela!«

»Moram se sam pohvaliti, drugi 
me tako ne bo!«

Če mislimo, da bomo s tem, da 
bomo še manj delali, kaj rešili, se 
pošteno motimo!

»Zal se največkrat le nase lahko 
zanesem!«

* * *

Kaj so konkretne naloge?
* * *

Njega potrebujemo za dekoracijo!
* * *

Raje bi si pomagali, da bi več in 
bolje delali, kot da si nagajamo!

»Vaše naročilo smo že vzeli v de
lo, vendar nam ne gre naprej. Kaj, 
ko bi nam kar vi prišli pomagat?«

»Mar mi je, če bo to delo oprav
ljeno. Naj kar drugi delajo!«

»Doma nimam časa spati, na »ših- 
tu« ne morem!«

»Zakaj se pa vi kar naprej krega
te?«

»Ker je to bolj prijetno, kot pa de
lati!«

»Kaj se bom »gnal«. Saj se drugi 
tudi ne.«

»Ne zaslužimo tako malo, samo za 
ta denar veliko ne dobimo.«

Luženje polizdelkov za stole je najhitreje opravljeno s potapljanjem. Od
večno lužilo je potrebno takoj po luženju odstraniti, da se ne zasuši in niso 
polizdelki kasneje »flekasti«.

Na fotografiji sta simpatični delavki iz površinskega oddelka v Štolami.
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»Lepo skrbite za nas!«(Nadaljevanje z 9. strani)

saj bi sicer ugled naše delovne orga
nizacije zmanjšal in nam odvzel mož
nosti za bolj prodoren in konkurenčen 
nastop na trgu v bodoče.

Da delo v proizvodnji ni nikakršen 
»bav-bav«, sem vedel že prej, saj sem 
med šolskimi počitnicami delal v pro
izvodnji že vse mogoče. S skupino os
mih sodelavcev sem se javil na delo 
v TOZD-2. S tov. Bavčarjem sva bila 
razporejena na pretočno taktno stiskal
nico. Tov. Sivec nama je opisal de
lovne operacije na stroju, opozoril na
ju je na nevarna mesta in skupaj z iz
kušeno delavko tudi praktično pokazal 
delo na stroju. Nekaj časa sem imel 
probleme, da sem sledil delavki na 
drugi strani stroja. Ko pa sem ugoto
vil pravilne prijeme, je delo steklo 
brez težav. Delovni čas smo si kar naj
bolj smotrno razporedili. Na koncu smo 
z zadovoljstvom ugotovili, da smo iz
polnili svoje delovne obveznosti in de
lo tudi kvalitetno opravili. Odnos so
delavcev tozda-2 do nas je bil korek
ten, ni bilo nikakršnih provokacij, ki 
smo jih pričakovali. Se več, sami so 
nas opozorili na svoje probleme.

JANEZ GOLOB:
Ko smo na zboru razpravljali in se 

odločali o tej zadevi, so imeli razprav
ljala v mislih v glavnem le ekonom
ski učinek akcije. Tudi vsi pomisleki 
in argumenti za ali proti predlogu so 
bili izraženi v miselnem obsegu vpra
šanja: Ali je ekonomsko upravičeno in 
nujno reševati problem pod planskega 
fizičnega obsega proizvodnje na tak 
način ? Sedaj, ko smo že skoraj vsi 
opravili teh svojih osem ur proizvod
nega dela, mislim, da pomislekov ni 
več. Tako v kakovostnem kot v koli
činskem pogledu je bilo delo po sploš
nih ocenah sodelavcev iz proizvodnih 
delovnih mest ocenjeno zelo ugodno. 
Mislim, da bi morali biti neekonomski 
vidiki te delovne akcije vsaj v zasno
vi bolj poudarjeni, kajti odtehtati bi 
morali ekonomsko plat. Po mojem mne
nju je bila upravičenost delovne ak
cije potrjena v praksi, kar pa ne po
meni, da bi moralo biti sedaj konec 
razpravljanja o zadevi. Nasprotno, se
daj imamo izkušnje in na njih lahko 
gradimo. Kar pa zadeva široke spon
tane razprave, sem prepričan, da je bi
lo v glavnem vse, kar je bilo izreče
nega v tej zvezi, dobronamerno, da je 
bilo povedano z željo prispevati k bolj
ši urejenosti, z željo po racionalnejšem 
izkoriščanju tako inštaliranih strojnih 
kapacitet kot umskih človeških zmoglji
vosti ter tudi z željo po boljših rezul
tatih dela. Prav gotovo bi morali vsako 
konstruktivno aktivnost in zlasti oseb
no iniciativo do največje mere podpi
rati in jima s tem dati možnost raz
voja. Na žalost je v Stolu drugače. 
Takšna je pač tradicija.

Zastran mojega dela v proizvodnji 
lahko rečem, da sem se v TOZD-2 po
čutil prijetno in domače. Delavci, s 
katerimi smo imeli stike, so nas iz
redno lepo sprejeli. Vtis sem imel, da 
so nama s tovarišem, ki sva delala isto 
delo, skušali kar najbolj ustreči s pri
pravljanjem dela in urejanja delovne
ga mesta ter sprotnim dovozom potreb
nega materiala. Ostal je vtis organizi
ranosti akcije in zadoščenje po oprav
ljenem delu.

Tako je rekla ena izmed naših le
tošnjih obiskovancev, ko smo se za pet
najst ali dvajset minut pomudili pri 
njih, jih v imenu delovne organizacije 
pozdravili, podarili šopek rož in skrom
no denarno priznanje. Naši nepokretni 
upokojenci so že nekaj let naša vsako
letna skrb, da jih obiščemo, z njimi 
spregovorimo prijazno besedo in se za 
trenutek pomudimo v nekdanjih časih, 
v letih, ki so bila še b-olj njihova, se 
pravi, da so bili v službi in pomagali 
uresničevati naše skupne načrte. Na ta 
leta se vsak upokojenec rad spomni, 
saj vidi v njih sebe kot krepkega člo
veka, ki mu ni ničesar prehudo, v po
sebno veselje pa mu je delo, ki ga rad 
opravlja v službi in doma.

DO Stol ima trenutno 22 upokojen
cev, ki ne morejo ali zelo težko zapu- 
ste dom ali oskrbovalno mesto. Ti lju
dje ne morejo priti na upokojensko 
srečanje, niti se kako drugače pomu
dit; v svoji delovni organizaciji. Zato
rej jim je še toliko bolj dragoceno, da 
se pri njih oglasijo predstavniki tovar
ne. Vse te ljudi smo tudi letos obiska
li. Vseh obiskov se je udeležil Maks 
Stebe iz skupnih služb, poleg njega pa 
še kak upokojenčev ožji sodelavec ali 
vsaj ožji znanec iz tovarne.

Precej upokojenskih srečanj smo v 
našem Glasilu že opisali. Vestnejši bral
ci se bodo tega prav dobro spomnili. 
Nekateri naš časopis gotovo tudi hra
nijo in bodo pobrskali nekaj let na
zaj in pogledali, čigavi gostje smo bili 
lansko ali predlansko leto.

Vendar leta pri tem sploh niso po
membna. Pomembni so ljudje, življe
nje, vez med nami, ki je trdna in pri
jetna. Gotovo gre za to velika zasluga 
Maksu Štebetu, ki vsako leto že nekaj 
mesecev pred obiski pripravlja vse po
trebno, da ne bomo odšli na pot praz
nih rok. Pri tem je gotovo pomemben 
tudi denar, čeprav le skromna vsota, 
in seveda šopek rož.

Ko sva se s prijetnimi mislimi na 
naše ljudi z Maksom peljala po Tu

hinjski dolini, sva imela v mislih na
šega upokojenca Franca Zupana iz 
Šmarce, ki je bil letošnjo pomlad že 
trideset let v pokoju. O njem smo v 
našem Glasilu že pisali. Če pomislimo, 
da je delovna doba štirideset let in je 
kar precej ljudi ne doseže, je trideset 
let življenja v pokoju zares prava red
kost, svojevrsten rekord, ki je dan le 
zelo redkim. Trdno smo prepričani, da 
bo tov. Franc ob enaintridesetletnici 
upokojitve še vedno čil in zdrav in se 
bomo z njim lahko ponovno pogovo
rili. Za naše bralce in tudi zase. Kaj 
je prijetnejšega, kot pogovor s starej
šim človekom, ki je bil Stolovec sko
raj od začetka, nanj pa ga še danes 
vežejo številni spomini.

Najin avto pa je brnel naprej, pro
ti Špitaliču in Motniku, kjer je Maks 
predvidel prvo postajo. Tam sva na
meravala obiskati tri naše upokojence, 
ki so bili meni dotlej neznani, nezna
ni pa so tudi marsikateremu našemu 
bralcu. Nekateri pa jih gotovo pozna
jo.

Da ne bi iskala po Motniku in vpra
ševala po hišah, sva se ustavila v na
šem obratu kovinskih ogrodij v tapet
niški delavnici, ki sta tudi v tem kraju. 
Poiskala sva obratovodjo tov. Piskarja 
starejšega in ga prosila, če bi hotel iti 
na kratek obisk z našim upokojencem. 
Bil je za to. V času, ko se je pripravil, 
sem skočil v kovinsko delavnico in ne
kajkrat škrtnil z aparatom, da bomo v 
prihodnjih številkah Glasila lahko ob
javili nekaj slik iz te delavnice. Med 
potjo smo se na kratko pomudili tudi 
v tapetniški delavnici, ob kateri smo 
pustil; avto.

Stopili smo čez glavno cesto in že 
smo bili pri našem prvem upokojencu, 
Francu Regulju, ki sicer v matičnem 
Stolu ni nikoli delal, zaposlen pa je bil 
v Mizarski obrtni delavnici v Motniku. 
Ta je bila pozneje priključena k Stolu. 
V tej mizarski delavnici sta delali tudi
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povedali, da imata svojega človeka, po
svojenca, ki je boljši kot vsak sin. 
Sest mesecev je bil star, ko sta ga vze
li k sebi, do dvajsetega leta je bil pri 
njiju in bil je njun. Ničesar mu ni 
manjkalo in bili so srečni. Sedaj živi 
v Ljubljani, v neki bolnici je telefo
nist. Vedno, kadar jima kaj manjka, 
pride in jima vse prinese. Zelo dobro 
se razumejo. Njegova pomoč jima je 
zelo dobrodošla, pirav tako pa tudi nje
govo spoštovanje. »Kaj bi bilo brez 
njega!« sta rekli v en glas.

Ko smo odhajali, se je Frančiška 
ozrla na Piskarja in rekla: »Tudi ta 
je zelo dober človek. Kako lepo bi bi
lo, če bi bilo več takih!« Ivanki pa se 
je zasvetilo oko in je pridala: »Lepo 
skrbite za nas! Hvala!«

Do Celja, kjer nas je čakala naša 
upokojenka Pavla Tajč, je bilo še sko
raj uro vožnje, vendar sva bila z Mak
som kar kmalu tam. V Celju sva ime
la sicer nekaj problemov, da sva našla 
veliki dom za upokojence in ostarele 
ljudi, v domu pa sva se ob pomoči pri
jazne upravnice zelo hitro znašla v 
Pavlini sobi.

Ko smo odhajali iz Francove hiše, 
smo v veži videli Stolov koledar, Franc 
pa se je na stolu obrnil za nami in 
rekel: »Lepo, da ste prišli.«

Nismo šli daleč naprej, ko_ smo bili 
pri Frančiški in Ivanki Konšek. Sami 
živita v mali hiši. Frančiška je stara 
sedeminsedemdeset let, Ivanka pa je 
tri leta mlajša.

Ob našem obisku se je Frančiška 
ravno mudila v kuhinji. Rahlega pre
senečenja ni mogla skriti, bila pa je 
zelo vesela. Maks ji je podaril lep šo
pek in povedal, po kaj smo prišli. Od
šli smo v sobo, k Ivanki, ki je ležala 
v postelji.

Obe, Frančiška in Ivanka, sta bili 
v Mizarski delavnici snažilki, vsaka po 
štiri leta, vendar ne obe naenkrat.

naši naslednji obiskanki, sestri Fran
čiška in Ivanka Konšek.

Franc Regulj je bil presenečen ob 
našem obisku, vendar se je kmalu po
miril, ko je v družbi videl Ivana Pi
skarja. Sedel je v hiši, za veliko ma
sivno mizo in bral. Povedali smo mu, 
s kakšnim namenom smo prišli in hi
tro smo bili sredi pogovora.

Franc Regulj je star oseminsedem- 
deset let. Deset let je v pokoju. Ko je 
še bil v službi, je bil Ivan Piskar nje
gov mojster, Franc pa je delal na mi
zarskih strojih. Pri delu je bil mar
ljiv in zelo natančen.

Franc živi s triinšestdesetletno ženo 
v svoji hiši. Dobro se razumeta, žena 
zelo lepo skrbi zanj. On pa kaj po
sebnega ne more več opravljati. Bil je 
že huje bolan, sedaj pa je le precej 
bolje. Sodobna bolezen, ki začenja že 
pri štiridesetletnikih, tudi njemu ni pri
zanesla. Franc se mora prav ženi za
hvaliti, da se je toliko izvlekel. Sedaj 
že dobro govori, razume, le sliši bolj 
slabo. Drugače pa je zelo prijeten člo
vek. Rekel je, da se po svojih močeh 
še vedno poizkuša razgibati, včasih po
gleda tudi televizijo in se pogovori z 
ženo.

Frančiška je v pokoju 18 let, Ivanka pa 
že 21. Frančiška je še vedno vedra in 
zdrava, kolikor seveda ne občuti sta
rosti. Še vse napravi v kuhinji in dru
god po hiši. Tudi na majhno njivico 
še stopi, če je toplo. Ivanka pa največ 
preleži. Ima sklepno revmo. Tudi ob 
našem prihodu je ležala. Potem ji je 
sestra toliko pomagala, da je za silo 
sedla.

Za pomenek sta bili obe zelo pri
pravni. Frančiška je pripovedovala o 
svojem delu, Ivanka pa o bolezni. Ivan
ka zelo rada bere. Ob postelji je ime
la nekaj knjig, njeno veselje do bra
nja pa se je čutilo tudi iz pogovora. 
Obe sestri sta bili edini, da je zdrav
je vse, kar more človek imeti.

Z Maksom naju je zanimalo, kako 
moreta pri teh letih sami živeti, pa sta

Pavla Tajč, šestinpetdesetletna upo
kojena Stolova delavka, je sedela na 
vozičku, na balkonu. Ko ji je uprav
nica povedala, da ima obisk, je kolikor 
se je dalo hitro, prišla v sobo in se 
nasmehnila. Bilo ji je všeč, da smo se 
je spomnili. Maks ji je povedal, da jo 
že več let iščemo. Na njenem domu v 
Bočni pri Gornjem gradu, v Zavodu za 
rehabilitacijo invalidov v Ljubljani in 
še drugod. Vseskozi smo ji pošiljali to
varniški časopis, pa tudi vsakoletno 
priznanje, ki ga prejemajo upokojenci. 
Pavla je povedala, da je vse to dobi
vala, včasih seveda z zamudo.

Pavla je invalidka. Imela je nesre
čo in je sedaj slabo pokretna. Do le
tošnjega maja je bila doma, prej pa 
se je zdravila v bolnišnicah. V Stolu

(Nadaljevanje na 12. strani)

11



KEPIC Ljudmila, NK delavka, PE 4, 
upokojena

V tozdu Ploskovno pohištvo 
BELOŠEVIČ Rafko, NK delavec, v JLA

V tozdu Kovinsko in oblazinjeno 
pohištvo
ZAJC Marija, KV tapetnik, PE 5 
TIČ Jožica, NK delavka, PE 5 
PANČUR Marjan, KV tapetnik, PE 5, 

v JLA
OPALIČKI Zdenko, NK delavec, PE 5, 

v JLA
SVETELJ Stane, NK delavec, PE 5

V tozdu Ploskovno in kosovno pohištvo 
Sloga Moste
GASPIRC Jože, VK mizar 
PREZELJ Frančišek, PK delavec, 

upokojen

V tozdu Tehnične storitve 
VIRIJENT Janko, KV kovinostrugar

Kadrovski oddelek

JESEN, ČAS OZIMNICE

(Nadaljevanje z 11. strani)

je delala v strojni mizami in v skla
dišču surovih polizdelkov med strojno 
in ročno mizamo, pa tudi v površin
ski. V pokoju je že dvanajst let.

V Celju je ravno toliko časa, da se 
je za silo privadila. Z upravnico in se
strami se dobro razume, tudi hrana je 
zelo dobra, drugače pa ji je kar dolg
čas. Mogoče bo kasneje boljše, ko bo 
ljudi malo bolj spoznala.

Z Matosom sva zaključila najin le-

Delovno razmerje so sklenili:
V tozdu Sedežno pohištvo 
VIDERGAR Janko, NK delavec, PE 8 
BALOH Silvo, NK delavec, PE 8 
ŠIMENC Drago, NK delavec, PE 8 
GAJIČ Bori voj, NK delavec, odpr.

skladišče
ŠABOTIČ Mehdija, KV mizar, PE 8 
MALEŠ Milan, NK delavec, odpr. 

skladišče
KOSIČ Gina, NK delavka, PE 7 
GUJIČ Danka, NK delavka, PE 8 
BOŽILOV Slavce, NK delavec, PE 4

V tozdu Ploskovno pohištvo 
JURŠIC Simon, NK delavec 
PERIČ Nada, NK delavka 
ROGAČ Milena, KV trgovka

V tozdu Kovinsko in oblazinjeno 
pohištvo

DA VIDOVIČ Ilija, NK delavec, PE 3

V tozdu Ploskovno in kosovno pohištvo 
Sloga Moste
SMOLNIKAR Bernarda, NK delavka

tošnji obisk pri upokojencih. Tudi mi
dva sva se pri njih prijetno počutila. 
Prisluhnila sva našim nekdanjim de
lavcem, njihovim težavam, pa tudi pri
jetnim trenutkom, ki jih je prav vsak 
vesel, starejši človek pa še posebej.

Želimo, da bi imeli naši upoko
jenci, ti, ki smo jih skušali opisati v 
tem kratkem sestavku, in drugi, ki so 
bili obiskani že teden ali dva prej, 
prijetnih dni v življenju kar največ. 
In veliko zdravja!

Ciril Sivec

V tozdu Tehnične storitve
HORVAT Vailter, strojni tehnik — iz 

poklicne rehabilitacije 
ČERNEVŠEK Rudolf, KV avtomehanik

V tozdu Družbena prehrana
VODLAN Vida, PK kuharica 
PJANIČ Sidika, NK delavka

Delovno razmerje so prenehali:
V tozdu Sedežno pohištvo 
BAKSA Marjeta, NK delavka, PE 7 
SPRUK Franc, NK delavec, odpr.

skladišče
MALEŠ Vinko, lesnoind. tehnik, PE 8, 

v JLA
HRIBAR Marjan, NK delavec, PE 4 
JAŠOVEC Branko, lesnoind. tehnik, 

PE 8
ŠLEBIR Jože, NK delavec, upokojen 
MALI Ana, NK delavka, PE 4 
SLAPNIK Albina, NK delavka, PE 4 
SVETLIN Silva, NK delavka, PE 6 
FAJFAR Jelena, NK delavka, PE 8

Drevesa v gozdu začela so rumeneti, 
treba tja bo pohiteti.
Nekaj kostanja, lisičk in gob si 
nabrati, jih k ozimnici dati, 
ostalo pa na trgu prodati.

Po gozdu zdravo in koristno 
je hoditi, saj po delu se 
je treba malo razvedriti.

Na deželo moramo se peljati, 
svojo žlahto obiskati, tam 
ozimnico bomo vzeli, nekaj 
popusta bomo imeli.

Za enega teleta bi se zmenili, 
da z njim skrinjo bi napolnili.
Zdaj je pravi čas za nas, pa še zaklali 
ga bomo kar pri vas.

Ravnikar Franc, 
Grobi rez

Stagnacija, devalvacija, inilacija, 
pa vendar ni tako hudo, saj imamo 
tudi sanacijo, stabilizacijo, moderniza
cijo in še cel kup tujk, katere bi lahko 
z zelo malo truda po domače pove
dali, predvsem pa jih ne samo našte
vali, temveč se ob njihovem pojavu 
primerno zavzemali...

ZAHVALA
Ob prerani izgubi naše dobre žene in 
mame

TONČKE RUDIČ
se iskreno zahvaljujeva vsem našim 
delavcem, ki so ob njeni smrti daro
vali cvetje, izrekali sožalje in jo spre
mili na zadnji poti. Zahvala tudi pev
cem, tov. Juvanu in DO.
Posebna zahvala dr. Kocjanovi in se
strama Riziki in Anici za nesebično 
skrb ob njeni bolezni.

Mož Drago in sin Dragan

Kadrovske spremembe 
za oktober 1981
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Vdaja alkoholu — škoda 
posameznika in vseh

November je mesec boja proti alko
holizmu. Zato je prav, da o tem druž
benem zlu zapišemo nekaj tudi v na
šem Glasilu.

Statistika nam govori naslednje: al
koholika povprečno dva meseca na le
to ni na delo, njegova delovna doba pa 
je zaradi invalidnosti tudi do deset let 
krajša. Alkoholizem botruje kar 10 od
stotkom vseh izostankov z dela. V Slo
veniji je približno deset tisoč družin, 
kjer se alkoholizem pojavlja z najbolj 
dramatičnimi posledicami. V naših os
novnih šolah pa je tretjina razredov, 
kjer imajo otroci bistveno slabše uspe
he in vzgojne težave zaradi alkoholizma 
v družini. Sicer pa je v Sloveniji pri
bližno 80.000 alkoholikov in zaradi al
kohola prizadetih ljudi.

Ob teh podatkih ni mogoče zanikati, 
da smo nasploh preveč strpni do tega, 
za posameznika in družbo tako škod
ljivega pojava.

Človeku se nenadoma vsili vpraša
nje: kaj smo sploh storili v boju proti 
alkoholizmu?

Republiška skupščina je pred pri
bližno desetimi leti sicer sprejela obse
žen program boja proti alkoholizmu, v 
katerem so bile jasno določene aktiv
nosti in tudi nosilci le-teh. Zal pa so 
rezultati tega dokaj skromni. Če malo 
pogledamo okrog sebe, lahko vidimo, 
da alkoholne pijače še kar naprej pro
dajajo trgovine s sadjem in zelenjavo, 
pa tudi slaščičarne in mlekarne. Politi
ka cen, na primer, ne spodbuja organi
zacij združenega dela, da bi predelale 
več sadja in grozdja v sadne sokove. 
Marsikdo se zaradi majhne razlike v ce
ni namesto za sadni sok odloči za alko
hol.

Ob ugotovitvah, da se alkoholu vda
ja danes tudi vse več mladih ljudi, lah
ko sklepamo, da je bilo premalo storje
nega na področju vzgoje in izobraževa

nja. Naši vzgojnoizobraževalni progra
mi ne vsebujejo zadosti ur, da bi mlade 
sistematično in temeljito seznanili z ne
varnostjo alkoholne zasvojenosti. Prego
vor pravi: kar se Janezek nauči, to Ja
nez zna. Zato je bolje in uspešneje iz
vajati preventivo, kot pa kasneje zdrav
ljenje.

Ob vsakdanjih prizadevanjih za bolj
še delo, produktivnost in stabilizacijo 
bomo morali pristopiti tudi h konkret
nejšemu reševanju problema alkoholiz
ma. Da pa bo na tem področju prišlo 
do uspehov, pa bo potrebno posamezna 
prizadevanja strniti v učinkovitejše 
skupno delo. Zavedati se moramo, da 
alkoholizem ni problem samo posamez
nika in njegove družine, ampak cele 
naše družbe. Enkrat za vselej bomo mo
rali pretrgati s strpnostjo, ki jo imamo 
do alkoholikov, kajti ta nam bolj ško
di kot koristi.

Na koncu je prav, da pogledamo tu
di v našo sredino — našo delovno or
ganizacijo. Problemi, ki sem jih navedla 
na začetku, se pojavljajo tudi v naši DO. 
Disciplinska komisija obravnava vse 
več kršitev delovne obveznosti, katerih 
vzrok je alkoholizem. Čeprav so organi 
samoupravljanja pred približno dvemi 
leti zavzeli stališče, da je treba zoper 
alkoholike strogo ukrepati, je še vedno 
močno prisotna »lažna solidarnost« do 
delavcev, ki zaradi vinjenosti kršijo di
sciplino.

Vprašanje: Ali skoraj neprizadeto 
stati ob strani in s tem alkoholiku po
magati v njegovi zavesti, da je vse prav 
in dobro, ko si privošči kozarček »žga
nega« in s tem neposredno ogroža svoje 
zdravje in si krajša življenje, družbeni 
skupnosti pa prizadeva družbeno nepo
pravljivo škodo, ali pa ga s prepriča
njem in samoupravnimi ukrepi pripra
viti za zdravljenje.

Ida Kočar

Srečanje v Utoku
Pred mesecem dni je Občinski sin

dikalni svet Kamnik ponovno organizi
ral srečanje urednikov internih glasil in 
drugih delavcev pri obveščanju. Tokrat
no srečanje je bilo v delovni organiza
ciji Utok, udeležilo pa se ga je nekaj 
manj povabljenih kot na prejšnjih. Se
stanek je bil zelo zanimiv, teme, ki bi 
jih mogli obdelati, pa številčno in vsebin
sko preobširne, da bi jih mogli spra
viti v predvideni čas. Zelo zanimiv je 
bil prvi d dl, v katerem je direktor Uto
ka, tov. Horst Hafner, predstavil njiho
vo delovno organizacijo in način infor
miranja pri njih.

Povedal je, da je med posameznimi 
delovnimi organizacijami potrebno več
je sodelovanje, zaupanje in izmenjava 
izkušenj, čemur so mnogi namenjali 
premalo pozornosti. Tudi informiranje 
nismo doslej spravili v potreben red. Na 
eni strani je informacij preveč, med nji
mi so tudi take, ki zavajajo, na drugi

pa še vedno manjka tiste prave obve
ščenosti, ki je je vsak delavec potreben 
in bi mu jo odgovorni morali dati. Lju
dem mora preiti v kri in meso, da so 
tovarne njihove in je prav od našega 
prizadevanja odvisno, kako bomo ures
ničili stabilizacijske načrte. Dobro delo 
in skupna prizadevanja so tesno pove
zana z dobro in pravočasno informira
nostjo.

Tov. Hafner je poudaril, da imajo 
tudi v njihovi tovarni precej napisanih 
informacij, predvsem pa se poslužujejo 
ustnih, ki so hitre in tudi točne. Delavci 
se med seboj in z vodilnimi dogovarjajo 
v manjših skupinah, po približno tride
set delavcev in se v takem krogu po
menijo o problemih, uspehih in bodo
čih nalogah.

Tovarna Utok je po letu 1978 zopet 
normalno zadihala. Napredek je bil ob
čuten tudi pri delavcih, ki so izkazali 
večjo delovno zavest in skupno zagna

nost. Naj večjemu številu delavcev niso 
bile težke udarniške akcije, ki so ime
le več učinkov. Opravljena so bila pre
potrebna dela, delavci pa so se tudi med 
sabo zbliževali in spoznavali. Odnos do 
raznih vrst del se je natančneje dolo
čeval. Veliko delavcev je prišlo do za
ključka, da ni delo samo v proizvodnji, 
temveč da tudi v pisarni ni tako eno
stavno.

V Utoku je trenutno zaposlenih 580 
delavcev. Napravljeni so bili veliki pre
miki. Pred časom je imela ta tovarna 
130 delavcev v pisarnah, danes jih je 
55. Proizvodni delavci so dobro plača
ni, vodstvo ne. Tudi ta način povzroča 
probleme. Se vedno pa je dober delavec 
preslabo plačan.

V nadaljevanju sestanka je vodja 
splošnega sektorja v Utoku tov. Poljan
šek obrazložil še nekaj zanimivosti pri 
njihovem pretoku informacj, nato pa je 
sledil skupen pogovor udeležencev se
stanka.

Ob zaključku je tov. Tomo Malina- 
rič, predsednik komisije za obveščanje 
pri občinskem sindikalnem svetu v 
Kamniku, opozoril na tekoče naloge na 
področju informiranja. Mednje je na 
prvem mestu treba šteti predstavljanje 
gospodarskega stanja, trud za boljše in 
racionalnejše delo, priprave na 3. kon
ferenco zveze sindikatov, volitve v sa
moupravne organe po novem letu. Po
trebno je obrazložiti delo v samouprav
nih organih, o širšem delegatskem si
stemu, načrtna kadrovska načela in še 
veliko drugega.

Dela na področju informiranja je ve
liko. Močno bi bilo olajšano, kot je de
jal tov. Hafner, s skupnim pristopom in 
boljšim sodelovanjem.

Ta sestanek je bil spodbuda v to!
Ciril Sivec

»Kako, da bi bil ti boljši od mene, 
ko sem vedno mislil, da sem jaz bolj
ši od tebe!«

»Poglej ga, reveža, zaspal je. Ali 
je tako utrujen ali pa tako len?«
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Vaje gasilskih enot 
v naši delovni organizaciji

V letošnjem tednu požarne varnosti, ki 
je v mesecu oktobru, smo Stolovi ga
silci priredili tri večje vaje na bolj ne
varne objekte in to v tozdu 3 na no
vo tapetniško, v tozdu 4 Sloga Moste 
in tozdu 1.

V TOZD-3 je bila vaja 23. 9. 1981 
ob 16. uri na novo tapetniško delavnico. 
Izbruh požara je bil zamišljen v od
delku kabine, kjer delajo z lepilom Teol 
in je lahko vnetljiv. Požar se je naglo 
razširil še v oddelek plastike v razrez 
iprema. Na alarmni znak za požar je 
intervencijska enota TOZD-2 zelo hi
tro in taktično ukrepala. Na tej vaji 
so se pridružili gasilci iz matične to
varne, teren Duplica in Kamnika. Pri 
tej vaji je bilo predvsem pomembno, 
da se gasilske enote spoznajo z novo 
strukturo objekta, z dostopom do stavb, 
zasilnimi izhodi, dostopi do vode, tal
nim hidrantnim omrežjem in zidnimi 
hidranti.

Vaja v TOZD-4 Sloga Moste je bi
la dne 20. 10. 1981 ob 16. uri. Izvedli 
smo jo na objekt tesarske delavnice 
in skladišča iverk. Na tej vaji so sode

lovale še sosednje gasilske enote 
TOZD-4, TOZD-1, Križ in Moste. Ga
silske enote Križ, Moste in Stola so so
delovale najmanj s sedmimi člani, iz 
TOZD-4 pa samo trije gasilci, tako da 
je intervencijska enota skoraj zatajila, 
čeprav hi morala odigrati tako rekoč 
glavno vlogo požarne varnosti in druž
bene samozaščite. Tak odnos do požar
ne varnosti nas lahko veliko stane. Po
tem pa se bomo spraševali, zakaj tako.

Nato še vaja v TOZD-1. Izvedli 
smo jo dne 23. 10. 1981 ob 16. uri na 
poslovno enoto 8, lakirnico, skladišče go
tovih izdelkov in montažo. Na vaji je 
sodelovalo šest gasilskih društev iz ma
tične tovarne, po ena desetina s tere
na Duplica, Svita, Titana, Svilanita in 
Kamnika. Kljub močnemu nalivu smo 
vajo izvedli po programu. Nekaj težav 
je imelo domače društvo pri črpanju 
vode iz kanala, kjer je precejšnja plast 
blata in je bilo črpanje vode zelo te
žavno, vendar so se gasilci dobro zna
šli, tako da je potek vale normalno 
potekal.

Lojze Burja

REDNA LETNA KNJIŽNA ZBIRKA 
PREŠERNOVE DRUŽBE

Pred obletnico rojstva dr. Franceta Pre
šerna, ki jo slavimo 3. decembra, je Pre
šernova družba spet izdala svojo redno letno 
knjižno zbirko. Ta, gotovo najcenejša zbir
ka na Slovenskem, vezana v platno, z več
barvnim ščitnim ovitkom (broširan je le ko
ledar) in tiskana na brezlesnem papirju, sta
ne samo 450 dinarjev. Ce ne potrebujete trdih 
platnic in boljšega papirja, se lahko odlo
čite za broširano izdajo, ki stane le 350 di
narjev.

Naročnino lahko plačate tudi v dveh ob
rokih.

Vendar to ni vse, zaradi česar na izid 
zbirke opozarjamo tudi člane našega kolekti
va. Skrbno izbrano in mikavno branje je 
vredno, da bi ga imeli v vsaki družini:

1. Prešernov koledar za leto 1982 — knjiga 
velikega formata z okrog 20 stranmi prinaša 
poleg koledarskega dela, opremljenega z barv
nimi reprodukcijami slik Maksima Gaspari
ja, vrsto aktualnih člankov, ki bodo prav go
tovo pritegnili vsakega bralca: Vekoslav Gr
mič razpravlja o mestu kristjanov v naši sa
moupravni socialistični družbi, Jože Smole 
nam razgrinja podobo današnjega nemirnega 
sveta, Anton Trstenjak kritično razmišlja o 
grozeči sili porabniške družbe in samomoru, 
Ivan Sedej pa primerjia staro in novo — 
kmečko in sodobno ljudsko arhitekturo. Tu 
so še: Jože Dolenc — Ob štiristoletnici Gre
gorijanskega koledarja, Janez Gregory — 
Tudi pri nas je živalstvo ogroženo, France 
Adamič — Spomini na brata Louisa Adamiča, 
pa še pesmi in kratka proza sodobnih slo
venskih ustvarjalcev — Vladimirja Kavčiča, 
Miška Kranjca, Pavleta Zidarja, Karla Gra
belj ška, Toneta Svetine, Miloša Mikelna in 
drugih.

2. Ta glavna Urša — privlačna lahkotna 
pripoved znanega slovenskega romanopisca 
Smiljana Rozmana, napisana v obliki dnev
nika predstavnice sodobne šolske mladine.

3. Ljudje pod Osojnikom — delo, v kate
rem nam pisatelj France Bevk z enkratnim 
mojstrstvom in umetniško tenkočutnostjo pri
kaže usodo svojih rojakov, kmetov, dninarjev 
in drugih hribovskih prebivalcev.

4. Po jambom! cesti... v mesto na peklu 
— na bogatih pričevanjih osnovan kulturno
zgodovinski zapis dr. Miroslava Pahorja ob 
sodelovanju Ilonke Hajnal. Knjiga pripove
duje o stari rimski cesti pod Nanosom, po 
kateri so od nekdaj prevažali les proti Trstu.

5. Hitro pripravljanje jedi — priročnik, ki 
daje sodobnim mladim kuharicam in kuhar
jem v roke napotilo za hitro pripravljanje 
okusnih jedi. Napisala ga je priznana avto
rica tovrstnih del Andreja Grum.

Ce se še niste odločili za nakup, vam pri
poročamo, da poiščete poverjenika Prešerno
ve družbe in zbirko pri njem naročite. Lahko 
pa izpolnite tudi priloženo naročilnico in jo 
pošljete naravnost Prešernovi družbi, Ljublja
na, Borsetova 27.

»Meni je to delo pomenilo zelo 
veliko!«

Z zadnje gasilske vaje ob novi tapetniški delavnici Kar je sam rekel, se mu je zdelo 
najbolj pametno.

»Tak sem s sodelavci, kot oni z 
menoj!«

V njegovi navzočnosti je o njem 
govoril vse lepo, za hrbtom drugače! 

* * *

»Raje začnem z delom ob četrt na 
sedem, kot pa pol minute pred še
sto.«

»Sem zares zaveden Stolovec. Ne 
kot oni, ki bo toliko časa pri nas, do
kler nam bo dobro. Ko bo pričelo iti 
slabo, bo pa stisnil rep med noge!«
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»Daulagiri«
Doživel je. V vsej svoji kruti obliki. 

Ko sem ga videl prihajati s svojo ziba
jočo se hojo, nisem bil prepričan ali so 
to solze sreče ob povratku ali mržnja 
do prirode. Prekleto, kako si kruta!

Na brniškem letališču se nas je zbralo 
več sto. Ljubiteljev gora in pomembnih 
osebnosti. Tudi delegacija Stola je bila 
med njimi. Z nestrpnostjo smo priča
kovali letalo, ki je imelo pol ure zamu
de. Potem so pičli. Naši veliki fantje. 
Skuštrani, kosmati, upadli v lice in čr
nih, ozeblih prstov. Vrnili so se. Pre
magani zmagovalci. Preplezali so steno 
in se morali odreči vrhu. Le malo je 
manjkalo in stali bi na temenu ene od 
najtežjih gora na svetu, na vrhu Daula- 
girija. Toda priroda jim jo je zagodla. 
Cene in Stane. Velika, mala zmagoval
ca. Vrnila sta se. Čeprav po velikih mu
kah.

Že jih vidim, one druge. Tiste, ki 
govorijo o denarju in nesmiselnosti ta
kega početja. Toda vsi smo ljudje. Ne
kateri bolj, drugi manj avanturisti. Ne
kateri za dinar, drugi za golo življenje. 
In če ne bi bilo avanturistov, še danes 
ne bi vedeli za Ameriko. Čakali bi Ko
lumba.

Premagali so steno. Enega največjih 
problemov sodobnega himalaizma. V so
dobnem alpskem stilu. Brez kisika in 
^dohtarja« in kar je najbolj pomembno, 
skoraj brez hrane in v slabem vremenu. 
Vrnili so se! In o tem čez eno leto skoraj 
nihče več ne bo govoril.

Že v naslednji številki pa nam bo 
naš sodelavec Cene Berčič pripovedoval 
o svojem podvigu na gori Daulagiri.

* * *

KAJ MORE ČLOVEK PRIDOBITI
V ŽIVLJENJU VEČ, 

KOT, DA SE RAZODENE
MU PRIRODA 

Goethe

ŠPORT IN REKREACIJA
Miro Semprimožnik, ali po domače 

Čukov Miro, je prav gotovo eden naj
bolj znanih Dupličanov. Saj tudi ni čud
no. Dolgo je že na Duplici in ves ta čas 
se ukvarja s športom. Že skoraj 25 let 
je aktiven športnik. Včasih v nogometu, 
sedaj pa v bolj umirjenih disciplinah, 
kegljanju in balinanju. O njegovi dolgi, 
športni aktivnosti sva se na kratko po
govorila med treningom kegljačev na 
kegljišču v Kamniku, kjer naši fantje 
in dekleta redno trenirajo.

Kdaj si prišel v Stol in se začel 
ukvarjati s športom?

V Stol sem prišel iz rudarske šole iz 
Zagorja leta 1957, kjer sem bil aktiven 
član nogometnega kluba Proleterec. Ta
koj sem se vključil v Dupliško športno 
življenje.

S katerim športom si se takrat naj
več ukvarjal?

Nogomet in športno streljanje.
Povej nekaj o takratnem nogometu 

na Duplici.
Igrali smo v zahodni conski sloven

ski ligi in bili enkrat celo prvaki. Igrali

smo tudi kvalifikacije za SNL, vendar 
že takrat ni bilo denarja in le nekaj let 
za tem je bilo športno društvo Svoboda 
razpuščeno, pridružili smo se NK Kam
nik.

Ali se spominjaš takratnih Stolovcev- 
nogometašev?

Najbolj se spominjam naslednjih 
fantov, nogometašev: Viktor Kos, Pero 
Cvijanovič, Andrej Koželj, Anton Oso- 
lin, Franc Zupanc in Stane, Franc Kav
čič, Franc Kramar, Tone Ravnikar, Vin
ko Šuštar, Janez Kotnik. Sami Stolovci. 
Nekateri bolj, drugi manj aktivni v 
športu na Duplici.

Koliko časa si bil aktiven nogome
taš?

Kakšnih 12 let.
Kaj misliš o današnji generaciji no

gometašev na Duplici?
Napredek je očiten, Ne igra se več 

tako na ho-ruk, ampak je poudarek na 
tehniki. Gotovo je kvalitetnejša. In tu
di v množičnosti je napredek.

Ko si prenehal z nogometom, si se 
začel ukvarjati z drugim športom. Ka
terim?

Po končani nogometni aktivnosti sem 
se največ posvetil kegljanju. Kegljam že 
od 1969. leta.

In kakšni so uspehi?
Uspehi so v okviru Kegljaškega klu

ba Kamnik kar vidni. Dvakrat sem tek
moval v kvalifikacijah za republiško 
prvenstvo in se v parih, skupaj z Ma
rinčkom, uvrstil v tretje kolo. Prav ta
ko med posamezniki.

Vem, da se ukvarjaš še z enim špor
tom.

Ukvarjam se tudi z balinajem, ki je 
v zadnjih letih na Duplici kar dobro za
živelo. Imamo medsebojna tekmovanja, 
turnirje Unilesa, turnirje v okviru 
kamniških tovarn in razna tekmovanja 
med KS. Vseno pa mislim, da je tek

movanj še premalo. Pa tudi probleme 
z mladim kadrom imamo.

Kaj misliš na splošno o dupliški 
športni mladini?

Ne glede na to, da naši mladi včasih 
raje zavijejo v »menzo«, kot na šport
no igrišče, sem prepričan, da so pri
pravljeni ukvarjati se s športom. Ven
dar je premalo pobude od mladinskega 
aktiva. Nemalokrat na to vplivajo tudi 
starši. Mislim, da je tudi s strani šole 
premalo angažiranosti. V šoli jih pre
malo usmerjajo v telesnokulturno dejav
nost.

Miro hvala. Bi še kaj povedal?
Rad imam šport. Tako tekmovalen 

kot rekreativen. Navsezadnje pa je to 
tudi za zdravje.

Franc Bauman

Med malico nam je za vse mogoče, 
le za počitek, čemur je odmor v prvi 
vrsti namenjen, ne. Večkrat v tem času 
niti ne utegnemo pojesti pripravljene
ga obroka. Zatorej se v delovnem ča
su stisnemo v kak zakoten prostor in 
na hitro pojemo. Pa čeprav je to WC.

Nogometaši Svobode pred 15 leti. Od leve zgoraj: A. Osolin, V. Kos, J. Kotnik, 
R. Mali, F. Traven, M. Semprimožnik. Spodaj: V. Šuštar, T. Koželj, S. Koželj, F. Stebe 
In A. Koželj.
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Naša domovina
— je moj dom.

Saša Kuret 3. c
— je velika. Imam jo rada, ker živimo 
v miru in se imamo radi.

Barbara Cevec 4. a
je mir.

Katarina Zore 4. b
— je svobodna ih jo imamo vsi radi.

Jana Kern 4. a
— je zdravje.

Barbara Bajde 3. c
— pomeni bratstvo in enotnost.

Tanja Traven 4. a
— je naše življenje.

Nataša Stebe 3. c
— je domovina veselih in žalostnih lju
di. Imam jo rada in ostala bom tukaj, 
ker sem tu rojena.

Aleksandra Hočevar 3. c
— je svobodna in bo vedno ostala naša.

Andreja Korošec 4. b
— je najlepša, je naša ljuba mati.

Petra Bajec 4. b
— je vse, kar imamo.

Sabina Romšak 4. b
— je srečna dežela, kjer živijo srečni 
ljudje.

Mira Skvarča, 3. č
— mi pomeni vse. Rada jo imam. Že
lim si, da bi vedno ostala svobodna, da 
bi jo vsi spoštovali kot svojo rodno 
mater.

Petra Sivec 4. b
— je sonce.

Andreja Boštinc 4. a

DOMOVINA
Domovina je cvet, 
domovina je radost in sreča, 
domovino rada imam 
in je nikomur ne dam.

Andreja Boštic 4. a

NAŠ KRAJ 
OB 29. NOVEMBRU

Bliža se 29. november. Zelo se ga ve
selimo. Naš kraj ga bo pričakal v praz
nični obleki.

Po ulicah bodo plapolale zastave. 
Delovni ljudje se bodo veselili svojih 
uspehov. Vse bo praznično. V šoli bomo 
pripravili proslavo in naše najmlajše 
sprejeli v pionirsko organizacijo. Že
lim, da bi vsi ljudje ljubili svojo domo
vino in jo spoštovali.

Petra Sivec 4. b

Pred nami je 29. november — dan 
republike. Praznovali bomo in se vese
lili svojih delovnih uspehov in dosež
kov. Najprizadevnejši delavci bodo pre
jeli priznanja. V mojem domačem kraju 
bodo plapolale zastave, vse bo čisto in 
urejeno, v izložbenih oknih bodo šopki 
cvetja in slike našega dragega Tita.

Tega dne se mi zdi moj domači kraj 
še lepši, ljudje še prijaznejši.

Vsem delavcem in učencem želim, 
da bi srečno in veselo praznovali 29. 
november.

Sonja Koželj 4. b

Naša republika bo praznovala. Pri
redili bomo proslave. Delavci v tovar
nah se bodo veselili delovnih uspehov. 
Cicibani bodo sprejeti v pionirsko or
ganizacijo.

V tovarnah bodo odprli nove oddel
ke. Najmlajši pa se veselijo novega vrt
ca.

To je zares lep praznik. Moj kraj bo 
lepši kot kdajkoli prej. Ponosen sem 
nanj in rna pridne ljudi, ki žive v njem.

Delovnim ljudem želim veliko sreče 
in uspehov, učencem veliko lepih ocen, 
naši republiki pa srečne, svobodne dni.

Marko Damjan 4. b

O DELU PIONIRSKEGA 
ODREDA NA OSNOVNI 
ŠOLI DUPLICA

Naš pionirski odred je letos zelo de
laven. V začetku šolskega leta je vsa
ka razredna skupnost izvolila svoj od
bor. Delegati razrednih skupnosti smo 
se nato zbrali na skupnem sestanku, ki 
ga je vodila naša tovarišica mentorica. 
Pripravili smo program za pionirsko 
konferenco. Dogovorili smo se, kaj vse 
bomo naredili v letošnjem šolskem le
tu. Sestavili smo plan dela.

29. september — dan pionirjem smo 
svečano in delavno praznovali. Imeli 
smo pionirsko konferenco. Na njej smo 
sprejeli plan dela in izvolili odbor pi
onirskega odreda. Organizirali smo tudi 
športna tekmovanja v telovadnici. Ta
koj smo začeli izpolnjevati program de
la.

Izvedli smo že akcijo zbiranja pa
pirja. Denar, ki smo ga dobili za zbrani 
papir, bomo porabili za potrebe pio
nirskega odreda in šole.

Zdaj smo začeli zbirati denar za po
moč otrokom Namibije. Vsak naj bi 
prinesel dinar ali več. Z zbranim de
narjem bomo kupili vse šolske po
trebščine vsaj za enega namibijskega 
šolarja. Zdaj se tudi že pripravljamo 
na praznovanje dneva republike in na 
svečan sprejem cicibanov v pionirski 
odred. Vse delo organiziramo člani pio
nirskega odbora, ki se večkrat sesta
nemo pod vodstvom tovarišice mento
rice.

Pridno delajo tudi številni krožki, 
ki jih imamo toliko, da vsak pionir lah
ko obiskuje vsaj enega.

Predsednik PO
Barbara Božič

»Že več let redno preje
mam in berem naš časopis, 
vendar nisem vanj še ničesar 
napisal. Pa bi moral.«

PLANINE, GORSKi SVET, GOZDOVI... SO OAZE MIRU IN TIŠINE. TJA 
PRIBEŽI ČLOVEK Z BETONSKE ULICE, UTRUJEN OD ŠTEVILK IN NEONSKIH 
LUČI. SONCE SPET SIJE Z MODREGA OCEANA, TRAVE DIŠIJO IN SKOZI 
SKODLE LESENEGA HRAMA UHAJA DIM IZNAD PASTIRJEVEGA OGNJI
ŠČA...
(PRI STARIH SLOVENSKIH PASTIRJIH NA UKOVŠKI PLANINI V ITALIJI— 
POLET11981).

F. Stele

Izdaja v 2100 izvodih Industrija pohištva STOL Kamnik. Glasilo urejajo — glavni urednik Ciril SIVEC, odgovorni urednik 
Konrad VAVPOTIČ in člani uredniškega odbora: Boris DEMŠAR, Franc SIKOŠEK, Ivanka Šinkovec, Franc BAUMAN, Andrej 
PERČIČ, Vinko JAGODIC, Danica KOC AR in Sonja ZORN. Lektor: Ivan SIVEC. List izhaja vsak mesec in ga prejemajo 
delavci STOLA brezplačno. Natisnila TISKARNA LJUBLJANA v Ljubljani. Oproščeno prometnega davka po pristojnem 
sklepu 421-1/12.
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